

Захист цивільного населення під час збройних конфліктів

анотований бібліографічний список
2025. – Вип. 13 (1 – 10 травня). – 64 с.
(<http://nplu.org/article.php?id=423&subject=3>)

Зміст

Статті зі ЗМІ.....	1
Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань.....	61

Статті зі ЗМІ

1. **Арсеній Пушкаренко: росія продовжує викрадати дітей і брати нових цивільних заручників, тому потрібні дієві механізми для повернення всіх українців додому** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, заступник голови парламентського Комітету з питань зовнішньої політики та міжпарламентського співробітництва Арсеній Пушкаренко, у Житомирі відбулася закрита зустріч представників дипломатичного корпусу міжнародної коаліції щодо четвертого пункту Формули миру в питанні повернення наших депортованих дітей, цивільних заручників та військовополонених. За його словами, досі болючим залишається питання стосовно наших військовополонених, до яких окупанти не допускають представників Червоного Хреста.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383823>

2. **Бережна Д. Як ДТЕК створює системну програму реінтеграції ветеранів** [Електронний ресурс] / Дар'я Бережна // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що у 2014 р., коли перші працівники ДТЕК одягнули військову форму, в Компанії зрозуміли: повернення з фронту — це не точка, а процес. Відтоді в ДТЕК формується багаторівнева система підтримки ветеранів, її створюють разом із тими, хто воював. Вказано, що програма охоплює весь шлях захисника: від перших днів у війську,*

через період служби, до повернення в цивільне життя, в свої колективи, адаптацію. В Компанії підкреслили: ветераноорієнтованість — це нова норма українського ринку праці, і компанії, які вже сьогодні створюють комфортні, інклюзивні умови, закладають основу для сильної, здорової економіки майбутнього. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/703902-yak-dtek-stvoryuye-sistemnu-programu-reintegraciji-veteraniv-z-2014-roku>

3. В Україні стартувала кампанія щодо повернення депортованих дітей - родичів закликають здати зразки ДНК [Електронний ресурс] // Укрінформ : [укр. інформ. сайт]. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. В Україні розпочалась інформаційна кампанія «Повернемо українських дітей додому», одним з ключових елементом якої стане єдина ДНК-база родичів зниклих дітей. Про це керівник Офісу Президента України Андрій Єрмак повідомив у Telegram. Як зазначили у Міністерстві внутрішніх справ (МВС), реалізація кампанії розпочалася по всій Україні, приділяючи особливу увагу східним та південним регіонам України. За даними відомства, з моменту повномасштабного вторгнення Росії в Україну майже 20 000 українських дітей були депортовані та/або примусово переміщені. Міжнародний кримінальний суд (МКС) видав ордери на арешт російських посадовців, визнавши ці дії воєнними злочинами. На сьогодні понад 1200 дітей повернулися додому. Ініціатива містить активності у соціальних мережах, зовнішню рекламу та партнерство з громадами через регіональні Спеціалізовані центри НПУ з питань зниклих безвісти за особливих обставин. Слідчі поліції першими контактують з безпосередніми свідками воєнних злочинів та родинами депортованих росією, безвісти зниклих через війну маленьких українців і мають найбільший досвід роботи з потерпілими. Текст: <https://www.ukrinform.ua/rubric-society/3989518-v-ukraini-startovala-kampania-sodo-povernenna-deportovanih-ditej-rodiciv-zaklikaut-zdati-zrazki-dnk.html>

4. Верховна Рада заслухала щорічну доповідь Уповноваженого з прав людини за 2024 рік та ухвалила відповідну постанову [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025.

– 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) заслухала щорічну доповідь Уповноваженого ВР України з прав людини за 2024 р. та ухвалила відповідну постанову (реєстр. № 13170), якою рекомендується органам державної влади та місцевого самоврядування розглянути рекомендації, викладені в доповіді, та вжити заходів у межах своєї компетенції. Зазначено, що у 2024 р. інституція Уповноваженого ВР України з прав людини здійснювала послідовну роботу щодо захисту прав і свобод людини в умовах воєнного стану. Звіт також містить низку рекомендацій для органів влади щодо подальшого захисту прав людини, особливо в умовах триваючої збройної агресії.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383774>

5. Верховна Рада ратифікувала Угоду про фінансування програми URBACT IV [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що програма URBACT IV спрямована на розвиток сталого місцевого врядування, обмін кращими практиками та реалізацію інноваційних підходів у міському розвитку. Ратифікація угоди дасть змогу залучити фінансування ЄС для українських регіонів, які братимуть участь у програмі. Йдеться, зокрема, про підтримку розробки інтегрованих планів дій для місцевих громад, впровадження спільних рішень на рівні муніципалітетів, адаптацію іноземного досвіду та підготовку інвестиційних проєктів. Наголошено, що URBACT IV — це важливий крок до інтеграції в європейський простір сталого розвитку та розбудови спроможних громад.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383841>

6. Верховна Рада України прийняла закон щодо обміну інформацією та призупинення дії трудового договору [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // *Голос України*. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 1 травня 2025 р. Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в другому читанні та в цілому Закон України «Про внесення змін до Закону України «Про організацію трудових*

відносин в умовах воєнного стану» щодо обміну інформацією та призупинення дії трудового договору» (законопроект за реєстр. № 12255-1). Метою Закону є врегулювання питань, пов'язаних із призупиненням дії трудових договорів, з якими зіткнулися працівники та роботодавці через воєнний стан. Крім того, встановлюється, що працівник робоче місце якого розташоване на територіях активних бойових дій і який відсутній на роботі, не підлягає звільненню на підставі п. 4 ч. 1 ст. 40 Кодексу законів про працю України, тобто за «прогул». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383770>

7. Винницький М. Вступ-2025: чим особлива ця вступна кампанія та яких змін очікувати в майбутньому [Електронний ресурс] / Михайло Винницький ; спілкувалася Оксана Онищенко // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 трав. – Електрон. дані. Наведено інтер'ю із заступником міністра освіти і науки Михайлом Винницьким про завершення реєстрації на національний мультипредметний тест (НМТ), вибір вступниками додаткових предметів, нововведення у процедурі зарахування, зокрема привілеї для тих, хто обирає фізику та хімію. Зазначено про зміни у системі грантів на навчання та держзамовленні на підготовку фахівців, зокрема підтримка спеціальностей, пов'язаних з інфраструктурною відбудовою та людським капіталом. Також йдеться про популярність освітніх центрів у різних містах, перевірки вступників на предмет уникнення мобілізації та зміни у вступі до магістратури та аспірантури. Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/vstup-2025-chim-osobliva-tsja-vstupna-kampanija-ta-jakikh-zmin-ochikuvati-v-majbutnomu.html>

8. Висоцька Т. Вигнані за проукраїнську позицію: як жінка з Криму домоглася розгляду справи в ЄСПЛ [Електронний ресурс] / Тетяна Висоцька [Електронний ресурс] // Дзеркало тижня. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. Викладено трагічну особисту історію Анастасії (ім'я змінено з міркувань безпеки), мешканки Запоріжжя, яка через хворобу чоловіка переїхала до Криму ще до початку російської окупації. Після 2014 року жінка стала свідком і жертвою порушень прав людини на півострові: психологічний

тиск, обмеження доступу до медичних послуг, примусове нав'язування громадянства РФ, ускладнення контактів із материковою Україною, переслідування з боку правоохоронних органів через проукраїнські погляди та службу сина в ЗСУ. Після смерті чоловіка та кількох допитів Анастасія змушена була тікати з Криму. За допомогою правозахисників вона подала скаргу до Європейського суду з прав людини за статтею 3 Конвенції про захист прав людини. Її історія ілюструє системні порушення прав людини на окупованому півострові, визнані ЄСПЛ у справі «Україна проти Росії (щодо Криму)». Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/vihnani-za-proukrajinsku-pozitsiju-jak-zhinka-z-krimu-domohlasja-rozhljadu-spravi-v-jespl.html>

9. **Висоцька Т. «Коли ви звільните цивільних?»** [Електронний ресурс] / Тетяна Висоцька // Дзеркало тижня. - 2025. - 10 трав. — Електрон. дані. Висвітлено проблеми повернення цивільних українців із російського полону, які обговорювалися під час міжнародного заходу «Carpathian Sea Democracy Week». В Україні понад 16 тисяч людей стали жертвами насильницьких зникнень і свавільних затримань з боку РФ. Представники держави, правозахисники та міжнародна спільнота обговорювали виклики ідентифікації, дипломатичний тиск, підтримку звільнених та необхідність реформ. Проаналізовано міжнародний досвід, зокрема діяльність Міжнародної комісії з питань зниклих безвісти, що закликає до скоординованих дій задля повернення незаконно утримуваних громадян. Текст: <https://zn.ua/ukr/war/koli-vi-zvilnite-tsivilnikh.html>

10. **Вишневська Т. Українцям дозволять мати подвійне громадянство: деталі від уряду** [Електронний ресурс] / Тетяна Вишневська // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Як заявив віцепрем'єр-міністр України, міністр національної єдності Олексій Чернишов, в Україні готують новий закон, який зробить легальним множинне громадянство. Також для біженців створюють новий застосунок та зміни у навчальних планах. За його словами, українців не хочуть "змушувати повертатися" з-за кордону, однак уряд прагне об'єднати тих, хто залишився

в країні, з тими, хто виїхав. Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/704720-mnozhinne-gromadyanstvo-shcho-vidomo-pro-noviy-zakon>

11. **Гал І. Як оскаржити у суді «неправильну» пенсію: пояснює юрист** [Електронний ресурс] / Ірина Гал // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Зазначено, що під час оформлення пенсії Пенсійний фонд України (ПФУ) може відмовити майбутньому пенсіонеру, зокрема, у зарахуванні певних років стажу, якщо в трудовій книжці були допущені помилки. А страховий стаж впливає на те, яким буде розмір пенсійних виплат. В такому випадку громадянин має право звернутися до суду, але йому доведеться зібрати пакет документів та знайти свідків. Як пояснила юристка Вікторія Гусакова, в такому випадку відповідачем у справі буде обласне відділення ПФУ — за місцем проживання позивача. Розглянуто алгоритм дій позивача і перелік необхідних документів.* Текст: <https://fakty.ua/453770-kak-osporit-v-sude-nepravilnuyu-pensiyu-obyasnyaet-yurist>

12. **Галата С. Від ракет із пластикових пляшок — до майбутніх наукових відкриттів** [Електронний ресурс] / Світлана Галата // Дзеркало тижня. - 2025. - 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про значення науково-технічної творчості молоді в Україні під час війни. Через приклад гуртків і конкурсів, де діти створюють «ракети» з пластикових пляшок та інші інженерні проєкти. Підкреслено важливість підтримки технічної освіти як інструменту розвитку майбутніх науковців і винахідників. Показано, що навіть в умовах воєнної загрози, українські діти здатні творити, вчитися й мріяти, а також — що їхні ідеї можуть стати основою реальних інновацій у майбутньому. Особливу увагу приділено ролі наставників, мотивації молоді та потребі в системній державній підтримці STEM-освіти.* Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/vid-raket-iz-plastikovikh-pljashok-do-majbutnikh-naukovikh-vidkrittiv.html>

13. **Галина Михайлюк: Посилення відповідальності за депортацію дітей і використання їх у військових цілях приведе до зменшення таких**

злочинів [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як повідомила народна депутатка України, представниця Президента України у Верховній Раді України (ВР України) Галина Михайлюк, український парламент підтримав у першому читанні проєкт Закону № 12170. Вона наголосила, що проєкт Закону № 12170 передбачає розширення відповідальності за депортацію, незаконне переміщення і затримку в репатріації дітей, малолітніх осіб, а також за вербування й використанні їх у військових цілях. Посилення кримінальної відповідальності у цьому руслі приведе до зменшення таких злочинів. Політикиня нагадала, що Міжнародний кримінальний суд (МКС) визнає депортацію дітей воєнним злочином, у зв'язку з чим були видані ордери на арешт В. Путіна та Львової-Бєлової. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383822>*

14. **Галина Третьякова взяла участь у Veterans' Reintegration Conference** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 6 травня 2025 р. голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів Галина Третьякова взяла участь у конференції Veterans' Reintegration Conference, яка проводилася за ініціативою Міністерства ветеранів України, Міністерства економіки України, European Bank for Reconstruction and Development, National Bank of Ukraine та Korn Ferry. Під час конференції вона наголосила на важливості ухвалення Закону України «Про внесення змін до Закону України «Про засади внутрішньої і зовнішньої політики» щодо формування комплексного підходу до внутрішньої політики у ветеранській сфері» № 4285-IX від 11.03.2025 про основи ветеранської політики, який визначає ключові пріоритети в цій сфері. «Я думаю, що ми вперше прийняли закон про ветеранську політику — і це надбання останнього нашого року, де ми зробили акценти на пріоритети. Їх три. Ми знаємо, що коли кажемо про стратегію,*

то це не тільки те, що ми вибираємо, а й те, що ми робимо потім», — зазначила Г. Третякова. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383910>

15. **Гірак Г. Гранти для українців: на що держава дає кошти, які не потрібно повертати** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2025. — 1 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про грантову програму «Власна Справа», започатковану після повномасштабного вторгнення РФ; згідно з постановою Кабінету Міністрів України (КМ України) від 21.06.2022 № 738, грантові кошти можна отримати на розвиток бізнесу. Так, мікрогрант від 50 до 250 тис. грн. українці можуть отримати на старт / розвиток бізнесу; грант понад 75 тис. грн. вимагає створення 1 - 2 робочих місць; грант до 150 тис. грн. можуть отримати українці віком до 25 років із зобов'язанням зареєструватись як фізична особа-підприємець (ФОП) і без обов'язкового створення робочих місць; грант до 500 тис. грн. можуть отримати підприємці восьми прифронтових регіонів за умови створення 1 - 2 робочих місць. Заявку на отримання гранту можуть подавати громадяни України віком від 18 до 65 років, як зареєстровані ФОП і підприємства, так і ті, хто лише збирається заснувати власну справу. Заявники мають підтвердити, що: не перебувають на тимчасово окупованій території (ТОТ) України та не провадять там господарську діяльність; не ведуть бізнес на території РФ; стосовно них не впроваджені санкції; проти них не порушено справи про банкрутство; не притягалися до кримінальної відповідальності за корупцію тощо. Окреслено, як подати онлайн-заявку через застосунок «Дія». Вказано, що серед мікрогрантів шостої хвилі найбільше грантоотримувачів із Львівської (64), Вінницької (35), Харківської (34), Івано-Франківської (31), Дніпропетровської (29), Хмельницької (28) областей та м. Київ (28).* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4777716-hranty-dlia-ukraintsiv-na-scho-derzhava-daie-koshty-yaki-ne-potribno-povertaty>

16. **Гірак Г. Залізна стіна: як житимуть українці в окупації після заморожування фронту** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. — 2025. — 2 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про*

можливі варіанти життя українців на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) у разі підписання мирної угоди між Україною та РФ, і, відповідно, заморозки війни. На думку аналітиків, українці в окупації залишатимуться в ізоляції, ймовірніше, буде режим залізної стіни чи «Холодної війни». Зазначено, що, починаючи з 2014 р., окупанти інтегрують місцеве населення на ТОТ у російське правове поле, намагаючись позбавити людей української ідентифікації (це і примусова паспортизація, знищення української мови, загроза утримання людей у «міграційних тюрмах» тощо). Акцентовано, що повна зачистка українськомовного простору на ТОТ дозволить РФ утримати контроль над ними під час можливих перемовин, тим аргументом, що там проживають громадяни РФ - українці, які отримали російський паспорт. З цією метою на ТОТ викоренено навчання української мови. Окреслено проблему підготовки дітей на ТОТ до війни з Україною. Так, з 2024 р. у школах, починаючи з 7-го класу, запроваджено предмет «Основи безпеки та захисту Батьківщини»; з 01.09.2025 його планують викладати з другого класу. За словами правозахисників, є діти, які, проживаючи на ТОТ, навчаються в українських школах і вищих навчальних закладах (ВНЗ) онлайн: вони та їхні свідомі батьки зберігають українську ідентичність, чекаючи на деокупацію територій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778019-zalizna-stina-yak-zhytymut-ukraintsi-v-okupatsii-pislia-zamorozhuvannia-frontu>

17. **Гірак Г. Новий стимул: українцям за повернення додому в ЄС заплатять значні кошти** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Вказано, що однією з перших країн Європейського Союзу (ЄС), яка має намір матеріально простимулювати повернення українців на батьківщину, є Швеція. Там планують збільшити гранти на повернення мігрантів із 900 до 32 тис. євро. Нагадано, що Програму тимчасового захисту в ЄС запровадили 04.03.2022, коли українці масово виїжджали за кордон через російську війну; у червні 2024 р. її було продовжено до 04.03.2026. Акцентовано на зусиллях України щодо повернення своїх громадян додому. Так, у приймаючих країнах відкриваються

хаби національної єдності, щоб підтримувати зв'язок із українцями за кордоном, надавати їм юридичну допомогу та підтримку в поверненні на батьківщину. Окрім того, Міністерство національної єдності має створити нову програму для сприяння поверненню українців. Наведено коментарі Президента України Володимира Зеленського щодо відкриття хабів національної єдності в Німеччині, Іспанії, Польщі, Чехії, Великій Британії; віце-прем'єр-міністра - міністра національної єдності Олексія Чернишова – щодо української діаспори, яка, разом із трудовими та вимушеними мігрантами, є нині найбільшою у світі. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4779759-novyi-stymul-ukraintsiam-za-povernennia-dodomu-v-yes-zaplatiat-znachni-koshty>

18. **Гірак Г. «Подарунок» Путіну: завершується створення спецтрибуналу щодо агресії Росії** [Електронний ресурс] / Галина Гірак // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про створення спеціального трибуналу щодо злочину агресії РФ проти України: вже сформовано повний пакет установчих документів і 09.05.2025 у Львові під час зустрічі на рівні міністрів закордонних справ оголошено про політичну підтримку спецтрибуналу. Наведено тези звернення до учасників зустрічі Президента України Володимира Зеленського, який наголосив, що Росія має бути притягнута до відповідальності за свою агресію так само, як і нацисти, а «трибунал за злочин агресії має змусити будь-якого потенційного агресора замислитися двічі». Як зазначила заступниця керівника Офісу Президента України Ірина Мудра, паралельно триває процес створення компенсаційної комісії, яка виноситиме рішення про суми збитків, які РФ завдала постраждалим громадянам. За її словами, спецтрибунал може запрацювати вже наступного року, а у 2025 р. буде завершено оформлення юридичної бази, сформовано штат суддів і секретаріату, впроваджено правила, регламенти роботи і процедури. Очікується, що спецтрибунал отримає повноваження притягувати до відповідальності політичних і військових лідерів РФ, які несуть найбільшу відповідальність за злочини війни в Україні: буде проведено*

розслідування стосовно понад 20 чиновників вищого керівництва РФ. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4780104-podarunok-putinu-zavershuietsia-stvorennia-spetstrybunalu-schodo-ahresii-rosii>

19. **Голова Верховної Ради України Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 30 квітня 2025 року** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 30 квітня 2025 р., під час якого було ухвалено низку законодавчих ініціатив. Зокрема, ухвалені в цілому: № 13175 — проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про правовий режим воєнного стану» щодо зміни найменувань військових адміністрацій населених пунктів, № 13177 — проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо порядку проходження військової служби окремими категоріями військовослужбовців під час дії воєнного стану та інші. Також ухвалені за основу: № 13037 — проєкт Закону про внесення змін до Дисциплінарного статуту Збройних Сил України, Статуту внутрішньої служби Збройних Сил України щодо вдосконалення механізмів забезпечення військової дисципліни, запобігання і протидії проявам дискримінації та сексуальним домаганням, № 9510 — проєкт Закону про внесення змін до деяких законів України щодо посилення захисту вимог працівників щодо виплати заборгованості із заробітної плати, в тому числі у випадку неплатоспроможності роботодавця та № 12141 — проєкт Закону про внесення змін до Закону України «Про міжнародний комерційний арбітраж» щодо розширення компетенції міжнародного арбітражу.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383720>

20. **Горон Д. Для жителів ТОТ запустили безплатні онлайн-курси української мови** [Електронний ресурс] / Діана Горон // Детектор медіа : [інтернет-вид.]. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. *За інформацією руху «Жовта стрічка», в Україні запустили безплатні онлайн-курси української мови для жителів тимчасово окупованих територій (ТОТ). Онлайн-курси*

створили для: школярів, які хочуть підтягнути українську та скласти вступні іспити до закладів вищої освіти; дорослих, які прагнуть покращити знання мови або вивчити її з нуля, а також «вирватися з полону ворожої пропаганди й відчути єдність української спільноти». Програму формують індивідуально під потреби учня (навчання з нуля, розмовна практика чи поглиблений рівень вивчення мови). Заняття проводяться через захищені канали зв'язку, а особисті дані учасників не зберігаються. Онлайн-курси створив проєкт «Ти в Україні» разом з рухом «Жовта стрічка» та Dovidka.info. Текст: <https://detector.media/infospace/article/240660/2025-05-07-dlya-zhyteliv-tot-zapustyly-bezplatni-onlayn-kursy-ukrainskoi-movy/>

21. **Делегація ВРЦіРО провела заключні зустрічі у Вашингтоні** [Електронний ресурс] // RISU.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 2 - 3 травня 2025 р., на завершення свого візиту до США, делегація Всеукраїнської Ради Церков і релігійних організацій (ВРЦіРО) у м. Вашингтоні провела зустрічі з представниками неурядових організацій, експертами, релігійними діячами та депутатом Бундестагу ФРН. За повідомленням офіційного сайту ВРЦіРО, на зустрічі з представниками Американського Єврейського Комітету (АЄК) делегація ВРЦіРО розповіла про релігійні утиски на тимчасово окупованих територіях (ТОТ) України, зокрема про згортання від початку 2014 р. внаслідок російської агресії єврейського релігійного життя в містах Донецьку і Луганську. Рабин Ендрю Бейкер, відповідальний за міжнародні справи комітету, підкреслив незмінну підтримку України з боку АЄК та надав практичні рекомендації щодо більш ефективного використання міжнародних платформ для поширення правдивої інформації про російсько-українську війну та злочини РФ в сфері релігії зокрема та загалом проти людяності. Представникам протестантських конфесій під час розмови українські релігійні діячі розповіли про страждання українського народу, у тому числі дітей, внаслідок російської військової агресії, та закликали їх до подальших молитов та іншого сприяння встановленню справедливого миру для України. Текст:

https://risu.ua/delegaciya-vrciro-provela-zaklyuchni-zustrichi-u-vashingtoni_n155996

22. Денисова Д. Податки не зачекають: скільки платити ФОПам третьої групи і що змінилось в 2025 році [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. *Проаналізовано податкове навантаження на підприємців 2025 р. Розглянуто поради юристів, коли є сенс ставати саме фізичною особою – підприємцем (ФОП) третьої групи, коли та скільки платежів вносити до бюджету. Вказано, що третя група платників єдиного податку є найбільш універсальною і надає можливість співпрацювати з фізичними особами та будь-якими юридичними особами, в тому числі що перебувають на загальній системі оподаткування.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/704901-fop-3-grupa-yaki-podatki-2025-roku-splachuyut-pidpriyemci>

23. Денисова Д. Податок на нерухомість в Україні: хто і скільки має платити та для кого є пільги в 2025 році [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 4 трав. — Електрон. дані. *Зазначено, що від 01.01.2025 в Україні набули чинності оновлені правила оподаткування житлової нерухомості. Зміни передбачені Законом України «Про внесення змін до Податкового кодексу України щодо удосконалення адміністрування податків на майно», який Верховна Рада України (ВР України) ухвалила наприкінці 2024 р. Вказано, що ці нововведення важливо знати кожному власнику квартири, будинку або кількох об'єктів нерухомості. «Фокус» поспілкувався із юристом про наступне: що таке податок на нерухомість, хто має його сплачувати, як розрахувати суму податку за нерухомість в 2025 р., що змінилося для власників житла у 2025 р., які наслідки за несплату податку на нерухомість.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/704515-hto-i-skilki-maye-platiti-za-neruhomist-v-2025-roci-pravila-i-formula-rozrahunku>

24. Денисова Д. Поліцейські пенсії: як призначають і скільки платять колишнім співробітникам Нацполіції [Електронний ресурс] / Дар'я Денисова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Зазначено,*

що поліцейські в Україні мають право на різні види пенсій. Юрист пояснив, як і коли призначають соціальні виплати працівникам Національної поліції та перелічив головні умови для отримання пенсій та індексації 2025 р. За даними Пенсійного фонду України (ПФУ), пенсії працівникам поліції призначаються і виплачуються за умови їх звільнення зі служби. У разі повторного прийняття виплата пенсій на час служби припиняється. При наступному звільненні зі служби цих осіб виплата здійснюється з урахуванням загальної вислуги років на день останнього звільнення. Не припиняється виплата у разі призову поліцейського на військову службу за контрактом, а також на службу на посади поліцейських до підрозділів поліції особливого призначення. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/704511-policeyski-pensiji-yak-priznachayut-i-skilki-platyat-kolishnim-spivrobitnikam-nacpoliciji>

25. **Для відбудови знадобляться кваліфіковані кадри** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 3 трав. [№ 90]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що Кабінет Міністрів України (КМ України) на засіданні 2 травня ухвалив рішення щодо розподілення 540 млн грн субвенції в регіони для модернізації закладів професійно-технічної освіти. «Ідеться про модернізацію лабораторій закладів професійної та фахової передвищої освіти, а також забезпечення енергоефективності та безпеки цих освітніх просторів», — повідомив Прем'єр-міністр Денис Шмигаль. Він наголосив, що кошти буде надано для понад 100 закладів освіти, що готують інженерів, токарів, будівельників, технологів, операторів верстатів та інших фахівців, без яких неможлива відбудова. За словами Прем'єра, урядове рішення спрямоване на подальші інвестиції в освіту та зміцнення спроможності здійснювати відбудову завдяки кваліфікованим кадрам. Прем'єр-міністр наголосив, що останні тижні урядова команда на чолі з Президентом Володимиром Зеленським активно працювала над тим, щоб укласти вигідну, рівноправну та справедливую для України угоду щодо економічного партнерства зі Сполученими Штатами Америки. За словами очільника уряду, угода про створення спільного із США Інвестиційного фонду відбудови покликана не*

лише зміцнити оборону країни сьогодні, а й створити платформу довгострокового партнерства з найбільшою економікою світу. Під час засідання Кабінету Міністрів він зазначив, що підписання угоди — історичне досягнення, яке вписується в масштабну програму посилення України, забезпечення миру та гарантування безпеки. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/dlya-vidbudovi-znadoblyatsya-kvalifikovani-kadri/>

26. **До 1 червня 2025 року триватиме дослідження практики застосування та ефективності Закону України № 3590-IX** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. — 2025. — 9 трав. [№ 343]. — Електрон. дані. *Подано інформацію, що до 1 червня триватиме дослідження практики застосування Закону України «Про внесення змін до Закону України «Про місцеве самоврядування в Україні» щодо забезпечення прозорості місцевого самоврядування». Наголошено, що зазначений Закон запроваджує нові стандарти прозорості та підзвітності, які безпосередньо впливають на довіру громадян до місцевої влади та ефективність її функціонування. На сьогодні вже набрали чинності окремі його норми, які зобов'язують органи місцевого самоврядування (ОМС) здійснювати обов'язкові відеофіксацію та оприлюднення відеозаписів пленарних засідань рад і засідань постійних комісій, а також забезпечувати доступ громадян до інших важливих відомостей про їхню діяльність.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383907>

27. **Добров В. Ціноутворення на ліки потребує збалансованого рішення, — Заславський про реформу фармгалузі** [Електронний ресурс] / Володимир Добров // Fakty.ua : [вебсайт]. — 2025. — 7 трав. — Електрон. дані. *Зазначено, що Україна має знайти збалансоване рішення, яке дозволить зберегти конкуренцію та доступність лікарських засобів для населення, водночас не ускладнюючи умови для роботи аптечних мереж. Про це заявив народний депутат Юрій Заславський, коментуючи перебіг реформи у фармацевтичній галузі. На його думку, держава могла б стимулювати великі*

мережі до забезпечення аптечного обслуговування у важкодоступних районах за рахунок спеціальних приписів або регуляторних механізмів, натомість не створюючи надмірних бар'єрів для розвитку аптечного бізнесу в цілому.

Текст: <https://fakty.ua/454004-cenoobrazovanie-na-lekarstva-trebuetsbalansirovannogo-resheniya---zaslavskij-o-reforme-farmotrasli>

28. **Долю Криму вирішуватимуть лише Україна та його корінний народ** [Електронний ресурс] // Крим. світлиця. – 2025. – 2 трав. (№ 18). – Електрон. дані. *Йдеться про виступ на 24-му Постійному форумі Організації Об'єднаних Націй (ООН) з питань корінних народів голови Меджлісу кримськотатарського народу Рефата Чубарова. Політик наголосив, що долю Криму вирішуватимуть лише Українська держава та корінний кримськотатарський народ, і звернув увагу делегатів Форуму на залучення російським керівництвом корінних народів Росії до участі у війні проти України. Рефат Чубаров закликав Форум приділяти увагу репресіям та переслідуванням кримськотатарського народу з боку окупаційної влади та відзначив, що українці та кримські татари "захищають свій дім, свою державу від озброєних бандитів, які увірвалися за наказом Путіна на українські*

землі".

Текст:

<http://svitlytsia.crimea.ua/index.php?section=article&artID=26932>

29. **Дронова А. Повністю звільнять від оплати комуналки: хто з українців отримає нечувані «пільги»** [Електронний ресурс] / Аліна Дронова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про Харків, де міська рада ухвалила незвичне рішення для працівників комунальної сфери: тепер усі співробітники деяких міських підприємств не платитимуть за тепло, гарячу воду, воду з крана, каналізацію та вивіз сміття. Вказано, що раніше такі пільги (у розмірі 100 %) отримували лише окремі категорії, а тепер усі. Міська влада повідомила, що таким чином хоче утримати фахівців на підприємствах, залучити нових співробітників і трохи підвищити їхній рівень життя. Також, вирішили об'єднати два великі комунальні підприємства — «Харківводоканал» та «Харківські теплові мережі», що*

допоможе ефективніше використати техніку, ресурси та фахівців, а головне — дозволить не підвищувати тарифи для мешканців. Текст: <https://fakty.ua/453934-polnostyu-osvobodyat-ot-oplaty-kommunalki-kto-iz-ukraincev-poluchit-basnoslovnye-quot-lgoty-quot>

30. **Європейський парламент ухвалив резолюцію про повернення українських дітей, яких депортувала росія** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. — 2025. — 8 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що 08.05.2025 Європейський парламент ухвалив резолюцію про повернення українських дітей, яких РФ депортувала або примусово перемістила. Про це повідомив голова Офісу Президента України (ОПУ) Андрій Єрмак. За його словами, резолюція, підтримана п'ятьма провідними політичними групами, містить такі ключові положення: засуджує насильницькі дії РФ та співучасть білорусі у злочинах проти українських дітей: убивства, примусові переміщення й депортації, незаконні всиновлення, сексуальне насильство, примусову русифікацію та мілітаризацію; закликає ЄС притягнути винних до відповідальності та запровадити санкції проти осіб і установ, причетних до цих злочинів; вимагає негайного припинення злочинів, розкриття інформації про всіх депортованих дітей та забезпечення їхнього безпечного і безумовного повернення; закликає надати міжнародним організаціям доступ до всіх дітей, вивезених до РФ тощо. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/evropeyskiy-parlament-uhvaliv-rezolyuciyu-pro-povernennya-ukrayinskih-ditey-yakih-deportovala-rosiya.html>

31. **Забезпечення належних умов для екстрадованих осіб: системні кроки України для виконання міжнародних зобов'язань** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. — 2025. — 5 трав. — Електрон. дані. За інформацією Міністерства юстиції України, держава забезпечує стабільну роботу тюрем і безпеку в'язнів та затриманих, що критично для виконання запитів України на екстрадицію через європейських партнерів. На виконання Закону України щодо дотримання прав екстрадованих осіб та засуджених, переданих в Україну, Міністерством юстиції затверджено спеціальний Перелік установ виконання покарань, в яких передбачене тримання цієї категорії осіб. Станом

на 2025 р. до переліку включено 17 установ — 11 слідчих ізоляторів та 6 виправних колоній, які розташовані на безпечній відстані від зон бойових дій та тимчасово окупованих територій (ТОТ). Ці установи поступово адаптуються до нових вимог, передбачених на національному та міжнародному рівнях. Разом з тим, визначення тортур у Кримінальному кодексі України (КК України) було узгоджено з Конвенцією ООН проти тортур та інших жорстоких, нелюдських або принижувальних видів поводження і покарання. Нова норма встановлює особливу кваліфікуючу обставину для тортур, таку як вчинення цього злочину представником держави або представником іноземної держави. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/zabezpechennya-nalezhnih-umov-dlya-ekstradovanih-osib-sistemni-kroki-ukrayini-dlya-vikonannya-mizhna.html>

32. Законопроект щодо встановлення кримінальної відповідальності за депортацію дітей не суперечить міжнародно-правовим зобов'язанням України у сфері європейської інтеграції [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що на засіданні 6 травня Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань інтеграції України до ЄС розглянув проєкт Закону № 12170 Про внесення змін до Кримінального кодексу України щодо встановлення відповідальності за незаконне переміщення, депортацію, невиправдану затримку репатріації дитини, вербування та використання дитини у військових цілях представником іноземної держави. За пояснювальною запискою, проєкт Закону розроблено для запобігання протиправному переміщенню та свавільному утриманню (невиправданій затримці репатріації) дітей, вербуванню та використанню дітей у військових цілях представником іноземної держави, а також унеможливлення ситуації безкарності за вчинення відповідних злочинів щодо українських дітей, які перебувають під захистом міжнародного гуманітарного права. Проєкт Закону пропонує запровадити кримінальну відповідальність за згадані дії — позбавлення волі

на строк від восьми до дванадцяти років. За висновком Комітету, проєкт Закону не суперечить міжнародно-правовим зобов'язанням України у сфері європейської інтеграції. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383932>

33. Замірська Л. Поза героїчними сюжетами: чому медіа-героїзація ветеранів може збільшити бар'єр [Електронний ресурс] / Людмила Замірська // Дзеркало тижня. – 2025. – 10 трав. – Електрон. дані. *Присвясно проблемі стигматизації ветеранів і ветеранок в Україні на тлі досвіду США. Зазначено, що дослідження проведено Українським ветеранським фондом спільно із Сірак'юзьким університетом та соціологічною групою «Рейтинг». Висвітлено чотири виміри стигматизації: досвід самих ветеранів, їхніх родин, роль медіа та іноземний досвід. Основну увагу приділено розриву між героїзацією ветеранів у суспільному дискурсі та реальним ставленням до них у повсякденному житті, що призводить до соціальної ізоляції та внутрішньої стигматизації. Проаналізовано гендерні аспекти та проблеми ветеранів з інвалідністю, запропоновано кроки для покращення ситуації, зокрема через соціальні програми, інституційну підтримку та зміни у медіарепрезентації.* Текст: <https://zn.ua/ukr/war/poza-herojichnimi-sjuzhetami-chomu-media-herojizatsija-veteraniv-mozhe-zbilshiti-barjer.html>

34. Здоровило Т. Європарламент ухвалив резолюцію про повернення депортованих українських дітей з росії [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про ухвалення Європейським парламентом резолюції про повернення українських дітей, яких Росія депортувала або примусово перемістила. Наведено коментар у Телеграмі глави Офісу Президента України (ОПУ) Андрія Єрмака, який подякував Європарламенту за ухвалений документ та зазначив, що резолюція, підтримана п'ятьма провідними політичними групами Європарламенту, містить такі ключові положення: засудження насильницьких дій Росії та співучасті Білорусі у злочинах проти українських дітей: убивства, примусові переміщення й депортації, незаконні всиновлення,*

сексуальне насильство, примусова русифікація та мілітаризація; заклик до Європейського Союзу (ЄС) притягнути винних до відповідальності та запровадити санкції проти осіб і установ, причетних до цих злочинів; вимога негайного припинити злочини, розкрити інформацію про всіх депортованих дітей та забезпечити їхнє безпечне і безумовне повернення; заклик надати міжнародним організаціям доступ до всіх дітей, вивезених до Росії, і засудження насильницького нав'язування громадянства Російської Федерації (РФ) та державних програм усиновлення як інструментів примусової асиміляції; звернення до світової спільноти із закликом посилити координацію, зокрема через Спеціальний трибунал за злочин агресії проти України. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189286/>

35. Здоровило Т. За час "повномасштабки" рф пошкодила та зруйнувала понад 2300 об'єктів мед інфраструктури [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію Міністерства охорони здоров'я (МОЗ) щодо медичних об'єктів, пошкоджених та зруйнованих російськими агресорами за час повномасштабного вторгнення. У повідомленні МОЗ зазначено, що завдяки злагодженим зусиллям держави та міжнародних партнерів вже вдалося повністю відновити 700 медичних об'єктів та ще 312 частково, включаючи критично важливі лікарні та центри первинної медичної допомоги у прифронтових областях, і загалом вже понад тисяча відновлених медичних установ знову можуть приймати пацієнтів. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189278/>

36. Здоровило Т. Кривавий квітень в Україні: найбільша кількість жертв цивільних за пів року – ООН [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. Йдеться про щомісячну доповідь Моніторингової місії Організації Об'єднаних Націй (ООН) з прав людини в Україні, у якій зазначено, що із вересня 2024 року квітень 2025 року в Україні став найсмертоноснішим серед цивільних: щонайменше 209 людей загинули, ще 1 146 зазнали поранень. Зокрема наголошено, що майже

половина загиблих серед цивільного населення - жертви ракетних атак й атак дронами-камікадзе, а у деяких із цих атак російські збройні сили з більшою інтенсивністю застосовували ракети з осколковими боеголовками, які детонували над землею, розкидаючи осколки по великих відкритих територіях, вбиваючи та завдаючи поранень багатьом цивільним одночасно.

Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189293/>

37. Здоровило Т. Нападниці на відомого волонтера та активіста Сергія Стерненка повідомлено підозру – СБУ [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. Йдеться про повідомлення слідчими Служби безпеки України (СБУ) підозри зловмисниці, яка 1 травня здійснила спробу вбивства волонтера та активіста Сергія Стерненка. Висвітлено обставини справи та зазначено, що наразі фігурантці інкримінується скоєння злочину, передбаченого наступними статтями Кримінального кодексу України (КК України): ч. 2 ст. 111 (державна зрада, вчинена в умовах воєнного стану); ч. 2 ст. 15, ч. 3 ст. 27 та ч. 2 ст. 115 (закінчений замах на вбивство з корисливих мотивів, вчинений на замовлення, за попередньою змовою групою осіб). Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189191/>

38. Здоровило Т. Сьогодні День пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій - звернення Зеленського [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 8 трав. – Електрон. дані. Подано тези відеозвернення Президента України Володимира Зеленського з нагоди Дня пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій війні, записаного 8 травня на Хрещатику в Києві. Володимир Зеленський розкритикував цинізм Росії у відзначенні пам'ятного дня та зазначив, що Україна відзначає цей день з усім світом. Глава держави наголосив, що розв'язавши повномасштабну війну проти України Російська Федерація (РФ) повторила зло, та відзначив шанобливе ставлення українців до своїх героїв, назвавши це ще одним доказом "прірви між нами та злом". Президент України вказав, що День пам'яті та перемоги над нацизмом нагадує важливу закономірність - "будь-яке зло

неодмінно закінчується", та висловив переконання, що "будь-який окупант
вешті-реши залишає нашу землю". Текст:
<https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189280/>

39. **Здоровило Т. Трибунал над російськими злочинцями є незворотнім – євродипломати у Львові** [Електронний ресурс] / Тарас Здоровило // Україна молода. – 2025. – 9 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про спільну пресконференцію очільників української та європейської дипломатії у Львові, учасники якої заявили, що трибунал щодо злочину російської агресії проти України є обов'язковим елементом правосуддя і лідери Російської Федерації (РФ) не мають лишатися безкарними. Зокрема висока представниця Європейського Союзу (ЄС) з безпекової та зовнішньої політики ЄС Кая Калас наголосила, що агресія – це "лідерський злочин", який передбачає вину керівників країни, а міністр закордонних справ України Андрій Сибіга відзначив, що існує юридична можливість досягти вироків щодо найвищих керівників РФ.* Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/0/2006/189299/>

40. **«Зроблено в Україні»: Мінекономіки ініціює розширення локалізації** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 6 трав. [№ 91]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Міністерство економіки України спільно з Комітетом Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку вперше застосовує передбачену законом процедуру розширення переліку товарів, на які поширюється вимога локалізації. Зауважено, що підставою для ініціативи стали звернення українських виробників 25 видів продукції, які висловили бажання долучитися до політики локалізації. Це свідчить, що механізм локалізації успішно працює і створює реальні стимули для розвитку промисловості. Наголошено, що передбачено розширення локалізації ще на 25 товарів у таких категоріях: машинобудування, зокрема ліфти, трактори тощо; товари легкої промисловості, зокрема спецодяг і військова форма; освітлювальні прилади, кабелі, світлофори; металоконструкції та труби великого діаметра. Запропоноване розширення вже отримало схвалення Комітету ВР України з*

питань економічного розвитку. Це дає Міністерству економіки України правові підстави готувати відповідний проєкт постанови для погодження для розгляду Кабінетом Міністрів України (КМ України). Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/zrobleno-v-ukrayini-minekonomiki-iniciyuye-rozshir/>

41. **Ірина Борзова: Справи про зникнення безвісти в умовах війни будуть розслідуватися більш оперативно й ефективно** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як розповіла народна депутатка, членкиня парламентського Комітету з питань молоді і спорту Ірина Борзова, Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в першому читанні законопроєкт № 12414. Політикиня зауважила, що цей законопроєкт надає можливість розслідування за місцем проживання заявника справ про зникнення безвісти в умовах війни. Такий підхід дасть змогу оперативно й ефективно реагувати на відповідні заяви. Вона додала, що ця норма дасть змогу уникнути територіальних обмежень і забезпечить більш зручний доступ до слідчих органів для родичів зниклих осіб.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383821>

42. **Ще шістьох українських дітей вдалося повернути з тимчасово окупованих територій!** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Зазначено, що Уповноважений Верховної Ради України (ВР України) з прав людини Дмитро Лубінець повідомив, що серед повернутих — діти віком від 4 до 17 років. У кожній родині — своя історія втрат і тиску з боку окупаційної влади: втрата житла через обстріли, погрози відібрати дитину за відмову йти навчатися до російської школи, примусове оформлення російських документів. Омбудсман України окремо подякував державі Катар за незмінну підтримку у справі захисту українських дітей.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383817>

43. **Катишев К. Україна повернула з полону 205 воїнів** [Електронний ресурс] / Костянтин Катишев // Korrespondent.net : [вебсайт]. –

2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Як повідомив Президент України Володимир Зеленський в Telegram, вдалося повернути 205 військовослужбовців із майже всіх видів і родів військ: «захисники Маріуполя та оборонці всієї лінії фронту». У свою чергу Координаційний штаб з питань поводження з військовополоненими (КШППВ) уточнив, що додому повертаються представники ЗСУ, зокрема Військово-морських сил, Повітряних сил, Десантно-штурмових військ, сил ТрО, а також Нацгвардії та Державної прикордонної служби; вони обороняли Україну на Донецькому та Луганському напрямках, на Запоріжжі та Харківщині, у Херсонській, Сумській та Київській областях, Маріуполь. Нагадано, що це вже п'ятий обмін цього року та 64 від початку повномасштабного вторгнення РФ. Загалом у межах перемовного процесу та обмінів з березня 2022 р. визволено 4757 українських громадян. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779064-ukraina-povernula-z-polonu-205-voiniv>

44. **ККС ВС зробив висновок щодо неможливості відмови особи від мобілізації за релігійними переконаннями** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. Подано постанову Касаційного кримінального суду у складі Верховного Суду (ККС ВС) від 15 квітня 2025 року у справі № 573/406/24. Окреслено обставини справи, у якій суди визнали військовозобов'язаного винним у тому, що він після отримання повістки без поважних причин не прибув до територіального центру комплектування та соціальної підтримки (ТЦК та СП) для проходження військової служби у військовій частині, та засудили його за ст. 336 Кримінального кодексу України (КК України) до покарання у вигляді позбавлення волі на строк три роки. У відповідь на касаційну скаргу захисника, який стверджував, що підзахисний не може бути притягнутий до кримінальної відповідальності, оскільки віровчення релігійного об'єднання "Свідків Єгови", до якого і належить фігурант справи, не дозволяє виконувати будь-яку військову службу, ККС ВС зробив висновок, що перебування держави у правовому режимі воєнного стану є вагомою причиною необхідності

виконання військового обов'язку всіма громадянами України, в тому числі й "Свідками Єгови". Текст: <https://pravo.ua/kks-vs-zrobyv-vysnovok-shchod-nemozhlyvosti-vidmovy-osoby-vid-mobilizatsii-za-relihiinymy-perekonanniamy/>

45. **Ковальова А. Виплати сім'ям загиблих військових: хто і скільки може отримати** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив військовий адвокат Роман Лихачов, у разі загибелі військовослужбовця його найближчі родичі можуть розраховувати на отримання низки виплат, а сума належної компенсації головним чином визначається обставинами загибелі. Вказано, що виплати в разі смерті захисника можна умовно поділити на дві категорії: кошти, які належали військовослужбовцю, але не були отримані ним за життя, і одноразова компенсація для родичів. Зазначено, що одноразова державна грошова допомога в розмірі 15 млн грн у разі загибелі військовослужбовця розподіляється порівну між усіма одержувачами і не може бути зменшена — це гарантований мінімум у разі загибелі військовослужбовця.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/705273-viplati-sim-yam-zagiblih-biyciv-skilki-zaplatyat>

46. **Ковальова А. Можна отримувати більше: як зміняться стипендії з 1 травня** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 1 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль, з травня курсантам підвищать стипендії. Для деяких їхній розмір збільшиться до 20 тис. грн, а основна частина курсантів із 01.05.2025 отримуватиме по 8 тис. грн на місяць. Курсанти, які не проходили військову службу до зарахування, отримують спеціальну доплату в розмірі 2350 грн на період дії воєнного стану. Розглянуто, чим відрізняються курсанти від студентів.* Текст: <https://focus.ua/uk/economics/704364-mozhna-otrimuvati-bilshe-yak-zminyatsya-stipendiji-z-1-travnnya>

47. **Ковальова А. Як українцям за кордоном отримувати пенсію: детальний алгоритм** [Електронний ресурс] / Анастасія Ковальова // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Як повідомив Пенсійний фонд*

України (ПФУ), з 20.03.2025 для українців, які перебувають за кордоном, спростили процедуру отримання пенсій. Тепер пенсійні виплати можна отримувати на рахунок у будь-якому українському банку, однак для цього необхідно пройти фізичну ідентифікацію, щоб підтвердити, що пенсіонер дійсно живий і самотійно розпоряджається своїми коштами. Розглянуто доступні способи ідентифікації, які документи потрібні для цього. Зазначено, що українці, які досягли пенсійного віку, перебуваючи за кордоном, відтепер можуть подати заяву на оформлення пенсії онлайн — через електронний портал ПФУ. Текст: <https://focus.ua/uk/economics/705403-yak-ukrajincyam-za-kordonom-otrimuvati-pensiyu-detalniy-algorithm>

48. **Краснолуцька О. Довічне ув'язнення. Трибуналу над Путіним бути** [Електронний ресурс] / Олеся Краснолуцька // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Вказано, що широка коаліція країн підтримала створення спеціального трибуналу для розслідування та переслідування конкретного злочину: злочину агресії РФ проти України. Рішення підписали 09.05.2025 у Львові представники майже 40 європейських і неєвропейських країн, делегати інституцій Європейського Союзу (ЄС) і Ради Європи (РЄ). Трибунал буде запущено наступного тижня в Люксембурзі, де відбудеться засідання Ради міністрів РЄ, де міністр закордонних справ України висуне офіційні вимоги. Зазначено, що злочин агресії стосується людей, які відповідають за контроль над державою-агресором. На практиці це охоплюватиме так звану «трійку» лідерів РФ – президента, прем'єр-міністра та міністра закордонних справ – разом із високопоставленими військовими командирами. Отже, трибунал у першу чергу переслідуватиме В. Путіна та матиме право накладати суворі покарання, включаючи довічне ув'язнення. Зауважено, що прокурорам буде дозволено проводити судові розгляди заочно; Путін залишатиметься недоторканим, поки перебуватиме при владі. Окреслено реакцію Москви щодо створення спеціального трибуналу для розслідування злочину агресії РФ. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/world/4780170-dovichne-uviaznennia-trybunalu-nad-putinym-buty>

49. **КЦС ВС: тільки суд може встановити юридичний факт як підставу для звільнення з військової служби чи отримання відстрочки від мобілізації** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. Подано постанову Касаційного цивільного суду у складі Верховного Суду (КЦС ВС) від 2 квітня 2025 року у справі № 127/3622/24. Висвітлено обставини справи щодо звернення громадянки із заявою про встановлення факту самотійного виховання нею своєї малолітньої доньки, на підставі чого вона має намір звільнитись із військової служби за контрактом. У результаті розгляду справи суд зробив наступні висновки: встановлення юридичного факту як підстава для отримання відстрочки від мобілізації та/або звільнення з військової служби здійснюється безпосередньо судом; за відсутності спору між батьками дитини щодо її виховання та утримання й визначення законодавством встановлення такого факту в судовому порядку суд, оцінюючи доводи і докази, які підтверджують факт самотійного виховання особою дитини, досліджує обставини (події) у конкретних життєвих ситуаціях. Текст: <https://pravo.ua/ktss-vs-tilky-sud-mozhe-vstanovyty-iurydychnyi-fakt-iak-pidstavu-dlia-zvylnennia-z-viiskovoi-sluzhby-chy-otrymannia-vidstrochky-vid-mobilizatsii/>

50. **Липчанський М. Кабмін вніс зміни до порядку мобілізації** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію постійного представника уряду у Верховній Раді України (ВР України) Тараса Мельничука про зміни, внесені Кабінетом Міністрів України (КМ України), до Порядку проведення призову громадян на військову службу під час мобілізації на особливий період. Змінами передбачено: відображення в реєстрі призовників і резервістів відомостей про вручення повістки на паперовому бланку; уточнено положення щодо кінцевого строку надання окремим категоріям відстрочки від призову; конкретизовано випадки, коли особи не

направляються для проходження ВЛК; уточнено положення щодо кінцевого строку надання окремим категоріям військовозобов'язаних та резервістів відстрочки від призову на військову службу під час мобілізації; конкретизовано випадки, за яких особи не направляються для проходження медичного огляду для визначення придатності до військової служби; визначено умови направлення на ВЛК осіб, які не проходили медичний огляд, або в яких закінчився строк дії рішення (постанови) про придатність до військової служби; уточнено перелік документів, що підтверджують право на відстрочку особам, на утриманні яких перебуває троє та більше дітей віком до 18 років тощо. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779146-kabmin-vnis-zminy-do-poriadku-mobilizatsii>

51. **Липчанський М. Уряд змінив алгоритм проходження ВЛК** [Електронний ресурс] / Максим Липчанський // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. Наведено інформацію Міністерства оборони України (МО України) про ухвалення Кабінетом Міністрів України (КМ України) змін до постанови № 560 щодо алгоритму проходження військово-лікарської комісії (ВЛК). Завдяки нововведенням посилено захист прав людей із інвалідністю під час взаємодії зі ВЛК. ТЦК заборонено направляти людей із інвалідністю на комісію. Відтепер вони можуть пройти огляд винятково добровільно, якщо, наприклад, мають бажання проходити службу за контрактом. Також змінами уточнено перелік документів, що підтверджують право на відстрочку жінкам і чоловікам, які утримують трьох і більше дітей віком до 18 років. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779488-uriad-zminyv-alhorytm-prokhodzhennia-vlk>

52. **Лиса А. У Сумах планують звести чотири підземні школи – Шмигаль** [Електронний ресурс] / А. Лиса // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. Як повідомив Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль під час поїздки до Сум, на Сумщині планують збудувати 11 підземних шкіл, чотири з них - безпосередньо в обласному центрі. Глава уряду

відвідав одну зі шкіл у місті, де вже триває будівництво укриття на 500 осіб, яке планують завершити до початку нового навчального року. За словами прем'єра, на реалізацію цього проєкту виділили близько 117 млн. грн. із державного та місцевого бюджетів. Завершити будівництво мають до початку наступного навчального року. Текст:

<https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779393-u-sumakh-planuuit-zvesty-chotyry-pidzemni-shkoly-shmyhal>

53. **Літвин І. Британія виділяє додаткові 29 млн євро на гумпроєкти в Україні** [Електронний ресурс] / Інна Літвин // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. Вказано, що Велика Британія виділяє додаткові 25 млн фунтів стерлінгів (близько 29 млн євро) на гуманітарні проєкти в Україні. Зазначено, що 10 млн фунтів з цієї суми нададуть об'єднанню гуманітарних проєктів «HAVEN», що спрямовані на допомогу цивільним у прифронтових районах. На роботу українського Червоного Хреста передають 9,4 млн фунтів. Частина фінансування піде на покращення реабілітаційних центрів, у тому числі для ветеранів. Текст: <https://ua.korrespondent.net/world/4780044-brytaniia-vydiliaie-dodatkovyi-29-mln-yevro-na-humproiektu-v-ukraini>

54. **Лубінець: Призначено нову Уповноважену з прав дитини** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 6 трав. – Електрон. дані. За повідомленням омбудсмена Дмитра Лубінця, в Україні призначили нову Уповноважену з прав дитини. Нею стала Оксана Червякова. За його словами, Оксана Червякова має значний правозахисний досвід. Раніше виконувала обов'язки регіонального Представника омбудсмена. За словами Д. Лубінця, О. Червякова координуватиме напрямок роботи у даній сфері, працюватиме над змінами до законодавства, братиме участь у моніторингових візитах для перевірки дотримання прав дитини. Також працюватиме з дітьми, які були повернуті з Тимчасово окупованих територій (ТОТ) та РФ, у Центрі захисту прав дитини, який працює за моделлю “Барнахус”. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/lubinec-priznachenov-novu-upovnovazhenu-z-prav-ditini-.html>

55. **Лугова Ю. Частині українців виплатять 41 тисячу гривень: хто може отримати гроші** [Електронний ресурс] / Юлія Лугова // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 5 трав. — Електрон. дані. Зазначено, що через тривалу війну в Україні різко зросла кількість дітей, позбавлених батьківської опіки. Проте притулки залишаються не найкращим варіантом для малюків із важкою долею, тому держава готова всіляко стимулювати усиновителів, зокрема й матеріально. Розглянуто, хто має право на виплату, розмір допомоги, як подати заяву. Текст: <https://fakty.ua/453890-chasti-ukraincev-vyplati-41-tysyachu-griven-kto-mozhet-poluchit-dengi>

56. **Люксембург надасть кошти на посилення енергобезпеки** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 2 трав. [№ 89]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Люксембург надасть 10 млн євро до Фонду енергетичної підтримки України. Повідомлено, що Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль та віцепрем'єр-міністр, міністр закордонних справ, зовнішньої торгівлі, співробітництва з питань розвитку та гуманітарних справ Великого Герцогства Люксембург Ксав'є Беттель підписали відповідний меморандум щодо фінансової допомоги в галузі енергетики. «Ці кошти зможемо використати на підтримку проєктів в енергетичному секторі, зокрема відновлення та посилення енергетичної безпеки», — наголосив глава українського уряду. На зустрічі урядовців також ішлося про відновлення України. «Ми високо цінуємо реалізацію проєктів з відбудови Люксембурзьким агентством розвитку LuxDev. Зокрема активну участь у відбудові Кривого Рогу. Розраховуємо на подальшу підтримку LuxDev зокрема гуманітарного розмінування», — сказав український Прем'єр-міністр. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/lyuksemburg-nadast-koshti-na-posilennya-energobezp/>

57. **Макогон С. Чи стане Україні газу на зиму? Час рухатися від екстрених закупівель до стратегічних партнерств** [Електронний ресурс] / Сергій Макогон // Дзеркало тижня. - 2025. - 1 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано перспективи забезпечення України природним газом на

зимовий сезон 2024 – 2025 років. Розглянуто обсяги накопичених ресурсів, стан газової інфраструктури після російських атак, потреби споживання та фінансові виклики, пов'язані з імпортом. Окрему увагу приділено ролі міжнародних партнерів, необхідності відмови від екстрених закупівель на користь довгострокових стратегічних контрактів і розбудові стійкої енергетичної безпеки. Матеріал підкреслює важливість ринкової інтеграції, передбачуваності й прозорості політики в енергетичному секторі в умовах війни. Текст: <https://zn.ua/ukr/energetics/chi-stane-ukrajini-hazu-na-zimu-chas-rukhatysja-vid-ekstrenikh-zakupivel-do-stratehichnikh-partnerstv.html>

58. **Микита Потураєв, Євгенія Кравчук та Микола Княжицький зустрілися з керівниками львівських музеїв** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 24 - 25 квітня голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) гуманітарної та інформаційної політики Микита Потураєв, заступниця голови Комітету Євгенія Кравчук та голова підкомітету з питань культури Микола Княжицький відвідали Львів — місто, що є справжнім центром історії, мистецтва та сучасної культури України. Зауважено, що цьогогоріч Львів вперше отримав почесне звання Молодіжної столиці Європи — визнання, яке відкриває нові можливості для міжнародної співпраці, культурного обміну та привертає ще більше уваги туристів з усього світу. Повідомлено, що за участю представників закладів політики говорили про важливість збереження культурної спадщини в умовах війни. Саме на Львівщину евакуювали чимало музеїв із зон бойових дій, прифронтових районів. Зокрема, у Львівську область евакуювали експонати Луганського обласного краєзнавчого музею. Йшлося і про необхідність підтримки музеїв від держави: це важливо як для промоції українських інтересів, збереження національної спадщини, так і як гарантія від держави для музеїв. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383724>

59. **Мін'юст створив реєстр відомостей щодо депортованих або примусово переміщених дітей** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. –

2025. – 2 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про проведену 30 квітня 2025 року в Центрі захисту прав людини у Житомирі зустріч Робочої групи Формули миру, в ході якої заступниця міністра юстиції з питань європейської інтеграції Людмила Сугак повідомила про створення Міністерством юстиції України Реєстру відомостей щодо депортованих або примусово переміщених дітей – ключового державного інструменту, покликаного забезпечити системний підхід до збору, узагальнення та обробки інформації про дітей, незаконно вивезених до Російської Федерації (РФ). Посадовиця зазначила, що Реєстр дозволяє збирати структуровану інформацію про депортованих та примусово переміщених дітей, зокрема формувати особові справи на основі даних від державних органів, місцевої влади, громадян, громадських та міжнародних організацій, а також закликала міжнародну спільноту посилити зусилля з повернення дітей і фіксації фактів їхньої примусової депортації.* Текст: <https://pravo.ua/min-iust-stvoryv-reiestr-vidomostei-shchodo-deportovanykh-abo-prymusovo-peremishchenykh-ditei/>

60. **На Полтавщині відбувся круглий стіл, де говорили про статус депутатів місцевих рад** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування провів у селищі Опішня Полтавського району Полтавської області круглий стіл на тему: «Закон України «Про статус депутатів місцевих рад»: поточний стан, виклики воєнного часу та перспективи вдосконалення у повоєнний період». Повідомлено, що під час заходу було презентовано результати дослідження «Статус депутатів місцевих рад», проведеного на запит Комітету громадською організацією «Лабораторія законодавчих ініціатив», зокрема проінформовано учасників про результати аналізу стану імплементації законодавства, що регулює статус депутатів місцевих рад, здійсненого на підставі опитування понад 2200 респондентів з усіх регіонів, а також виявлені в процесі дослідження

проблемні питання в частині правозастосування, які потребують законодавчого вирішення. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383784>

61. **Носальська І. Напади російських дронів на цивільних: як зупинити полювання** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 9 трав. — Електрон. дані. *Йдеться про те, що поблизу лінії зіткнення атаки росіян FPV-дронами на цивільних українців стали злочинно-буденними, а жителі тилових місць потерпають від нальотів великих ворожих безпілотників. Окреслено ситуацію у Херсоні, який нині найбільше потерпає від атак ворожих донів, а також - на Сумщині, Харківщині, Чернігівщині, у Києві та Київській області. Окреслено проблему недостатнього використання населенням наявних укриттів під час повітряних атак, що може мати трагічні наслідки. Приділено увагу правилам безпеки під час повітряних тривог.* Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4780141-napady-rosiiskykh-droniv-na-tsyvilnykh-yak-zupynyty-poluivannia>

62. **Носальська І. Стратегія «виграв-виграв»: що дає Україні та США угода про копалини** [Електронний ресурс] / Ірина Носальська // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Проаналізовано значення підписаної 30.04.2025 стратегічної Угоди про надра, що передбачає глибоку економічну співпрацю між Україною та США та надає американській стороні доступ до українських ресурсів. У документі прописано гарантії для американських партнерів, а також зарахування військової допомоги як внеску у капітал. Водночас - жодного боргу України за попереднє постачання американської зброї, ніякого переходу у власність США українських надр чи попередньо виданих на їх розробку ліцензій. Все це експерти зараховують до безперечних дипломатичних досягнень України. Ця угода, за їх словами, є однією з нечисленних перемог Д. Трампа за перші 100 днів. Президент США вже заявив, що її реалізація дасть США прибуток, котрий перекриє всі витрати на допомогу Україні під час війни. Свідченням потепління українсько-американських стосунків після підписання угоди є*

схвалення адміністрацією Трампа продажу зброї Україні через механізм «Direct Commercial Sales» (DCS) - прямої угоди між виробником зброї та замовником, що дозволяє постачати зброю без політичних заяв і публічних декларацій. Як відзначають експерти, реалізація угоди надасть серйозний поштовх економічному розвитку України; сприятиме поглибленню стратегічного співробітництва зі США; стане позитивним сигналом інвесторам, що вкладати гроші в Україну безпечно; стимулюватиме розвиток власного українського оборонпрому. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4778044-stratehiia-vyhrav-vyhrav-scho-daie-ukraini-ta-ssha-uhoda-pro-kopalyny>

63. **Олена Шуляк: За два роки програма «ЄВідновлення» довела свою ефективність** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 9 трав. [№ 343]. – Електрон. дані. Як розповіла народна депутатка, голова парламентського Комітету з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування Олена Шуляк, уже два роки поспіль державна програма «ЄВідновлення» успішно працює в Україні. За цей час майже 150 000 українських родин подали заяви для отримання компенсації за пошкоджене внаслідок війни житло, із них майже 90 000 отримали виплати. Програма розширюється, масштабується, відкриваються додаткові компоненти, завдяки яким тисячі й тисячі українських сімей отримують власні домівки. Вона нагадала, що у 2024 р. стартував наступний компонент програми «ЄВідновлення», що стосувався виплат за зруйноване житло. О. Шуляк додала, що цього року уряд окремо спрямував 15 млрд грн на компенсацію за програмою «ЄВідновлення» внутрішньо переміщеним особам (ВПО) за пошкоджені чи знищені внаслідок збройної агресії РФ домівки. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383915>

64. **Опрацьовується законопроект про енергетичну ефективність** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Йдеться про те, що

проект Закону щодо внесення змін до Закону України «Про енергетичну ефективність» (реєстр. № 13258) зареєстровано у Верховній Раді України (ВР України) членами Комітету ВР України з питань енергетики та житлово-комунальних послуг. Зауважено, що законопроект передбачає внесення змін, спрямованих на вдосконалення механізмів реалізації політики енергоефективності. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383938>

65. Парламент підтримав законопроект, спрямований на посилення захисту вимог працівників щодо виплати заборгованості із зарплати [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 30 квітня 2025 р. Верховна Рада України (ВР України) схвалила у першому читанні за основу проект Закону України «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо посилення захисту вимог працівників щодо виплати заборгованості із заробітної плати, в тому числі у випадку неплатоспроможності роботодавця» (реєстр. № 9510). Зауважено що законопроект спрямований на забезпечення реалізації конституційних прав працівників на своєчасне та в повному обсязі отримання заробітної плати. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383810>

66. Перспективи євроінтеграції та розвиток місцевих громад [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Перший заступник Голови Верховної Ради України (ВР України) Олександр Корнієнко взяв участь у Міжнародному форумі партнерства «Друзі України», організованому з метою створення умов для співпраці між українськими громадами та іноземними партнерами. Головними темами обговорення стали відновлення нашої держави та її вступ до Європейського Союзу (ЄС). «Насправді важливо мати платформу для об'єднання зусиль у пошуку нових рішень і можливостей — для відповіді на всі виклики, побудови сильної держави та досягнення євроінтеграційних цілей. Зміцнення горизонтальних зв'язків завжди буде важливим, і такі форуми цьому

сприяють. Дуже часто саме на місцеве самоврядування покладається багато роботи з покращення якості життя людей. Громади вже зробили і продовжують робити все можливе, аби життєва стійкість України не лише зберігалася, а й зміцнювалася», — зазначив Олександр Корнієнко. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383839>

67. Підсумки міжнародного форуму «Industrial Evolution» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що заступник голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку Дмитро Кисилевський взяв участь у міжнародному форумі «Industrial Evolution: Виробництво вмикає економіку», який відбувся на території Індустріального парку «Біла Церква». Зазначено, що подія об'єднала понад 1000 учасників — представників парламенту, уряду, лідерів виробничого сектору, інвесторів та міжнародних партнерів. Під час свого виступу Д. Кисилевський представив державні програми підтримки, які формують політику «Зроблено в Україні», а також спеціалізований журнал, присвячений розвитку індустріальних парків. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383776>

68. Повернути ветеранів до повноцінного життя [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 7 трав. [№ 92]. – Електрон. дані. Наголошено, що один із пріоритетів держави та уряду — забезпечення ветеранів та військовослужбовців засобами реабілітації. «Держава забезпечує безплатними якісними допоміжними засобами реабілітації кожного, хто цього потребує. Зокрема йдеться про військовослужбовців та ветеранів, які, захищаючи країну, ризикують найціннішим — власним життям і здоров'ям», — зазначив заступник міністра соціальної політики Володимир Василенко під час III Міжнародного конгресу координаційної платформи «ВзаємоДія». Він додав, що завдання держави — вибудувати систему, яка повертає ветеранів до повноцінного, гідного й справедливого життя. Систему, що працює не просто на папері, а дає змогу кожній конкретній людині відчувати підтримку

та допомогу держави. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/povernuti-veteraniv-do-povnocinnogo-zhittya/>

69. Про внесення змін до деяких законів України щодо використання гуманітарної допомоги комунальними підприємствами у сфері пасажирських перевезень [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон за реєстр. № 12177-1. Повідомлено, що Законом створено правові умови для використання автобусів, електробусів, трамвайних вагонів, тролейбусів, вагонів метрополітену, що були отримані як гуманітарна допомога, у господарській діяльності комунальних підприємств-перевізників. Зауважено, що Закон дозволяє ефективніше забезпечувати транспортні потреби населення в умовах воєнного стану та після його завершення, зберігаючи цільове використання гуманітарних ресурсів.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383746>

70. Про внесення змін до деяких законів України щодо імплементації положення Болар [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що на засіданні Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань здоров'я нації, медичної допомоги та медичного страхування народні депутати розглянули підготовлену до другого читання редакцію проєкту Закону України про внесення змін до деяких законів України щодо імплементації положення Болар реєстр. № 13087, який було ухвалено за основу 15 квітня 2025 р. Зауважено, що цей законопроект розроблено спільно з Міністерство охорони здоров'я України (МОЗ України) з метою повноцінної імплементації в національне законодавство «Правила Болар». Його ухвалення дасть змогу виробникам генериків виводити свої препарати на ринок одразу після завершення дії патенту на оригінальний лікарський засіб, що у свою чергу забезпечить пацієнтам доступ до сучасних ліків, доступних за ціною.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383842>

71. **Про присудження Премії молодим ученим за 2024 рік** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Повідомлено, що ухвалення Постанови Верховною Радою України (ВР України) спрямоване на визнання вагомих наукових досягнень молодих дослідників, а також на підтримку розвитку наукового потенціалу України. Зазначено, що премія щороку присуджується згідно з Постановою № 2675-VIII від 5.02.2019. У 2025 р. її розмір становитиме 181 680 грн, що відповідає шістдесяти прожитковим мінімумам для працездатних осіб. Фінансування здійснюється за рахунок коштів, передбачених кошторисом ВР України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383773>*

72. **Про розширення повноважень начальника Гостомельської селищної військової адміністрації** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила в цілому проєкт Постанови про здійснення начальником Гостомельської селищної військової адміністрації Бучанського району Київської області повноважень, передбачених ч. 2 ст. 10 Закону України «Про правовий режим воєнного стану» (реєстр. № 13106). Зазначено, що вказаний начальник не має достатніх повноважень, зокрема для вирішення питань функціонування комунальних закладів, підприємств та установ на території громади, оскільки він не наділений всім обсягом повноважень органів та посадових осіб місцевого самоврядування зазначеної територіальної громади. З огляду на це у Постанові пропонується установити, що в період дії воєнного стану в Україні та 30 днів після його припинення чи скасування начальник Гостомельської селищної військової адміністрації Бучанського району Київської області, крім повноважень, віднесених до його компетенції Законом України «Про правовий режим воєнного стану», здійснює повноваження Гостомельської селищної ради, її виконавчого комітету, Гостомельського селищного голови. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383716>*

73. **Проведено засідання круглого столу на тему: «Особливості та проблемні аспекти надання соціальної послуги підтриманого проживання»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів відбулося засідання круглого столу на тему: «Особливості та проблемні аспекти надання соціальної послуги підтриманого проживання». Зазначено, що захід проведено з метою обговорення сучасних підходів до впровадження послуги підтриманого проживання та вдосконалення нормативно-правового регулювання, фінансування та підвищення якості послуги, ключових викликів у наданні цієї послуги на місцях. Голова підкомітету з питань соціального захисту дітей, постраждалих внаслідок збройної агресії РФ проти України з 2014 р. Комітету Тетяна Циба наголосила на високій актуальності обговорюваної теми. Вона підкреслила, що питання розвитку та забезпечення якісної соціальної послуги підтриманого проживання в Україні наразі є надзвичайно важливим і вимагає системного підходу. «Необхідно не тільки вирішувати наявні питання на практичному рівні, а й активно працювати над удосконаленням законодавчого регулювання цієї сфери», — зазначила Т. Циба. За її словами, підтримане проживання є однією з ключових послуг для забезпечення права осіб з інвалідністю та інших вразливих груп населення на самостійне життя та інтеграцію в суспільство. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383844>

74. **Провели виїзне засідання на будівництві Національного військового меморіального кладовища** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет з питань гуманітарної та інформаційної політики 1 травня 2025 року провів виїзне засідання на території будівництва Національного військового меморіального кладовища (НВМК) поруч з селом Мархалівка в Гатненській громаді на Київщині.

Зауважено, що у фокусі уваги Комітету насамперед питання комплексного архітектурного рішення майбутнього кладовища, прозорість проведення конкурсу на розроблення ескізного проєкту, дотримання термінів будівництва. Під час засідання парламентарі заслухали й інші дискусійні питання: про недостатню комунікацію з суспільством, зокрема з громадськими експертами; про екологічну ситуацію на місці будівництва. Обрана територія — витік трьох річок. За словами присутніх гідрологів, тут сформовано природний буфер, який живить навколишні водойми. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383787>

75. **Проект "Меморіальний центр Голокосту "Бабин Яр": троянський кінь путіна прив'язаний на Банковій?** [Електронний ресурс] // Україна молода. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. На основі матеріалу інтерв'ю українського громадського діяча та правозахисника єврейського походження Йосифа Зісельса Ірмі Берг (ютубканал "Ukrainer") розглянуто ситуацію навколо спроб реалізувати в Україні російський проєкт меморіалу в Бабиному Яру, ініційований російськими бізнесменами Михайлом Фрідманом, Павлом Фуксом та Германом Ханом, які в 2016 році фінансували створення Меморіального центру Голокосту "Бабин Яр". Зазначено, що українські євреї висловили рішучу незгоду з цим проєктом як таким, що є своєрідною зброєю російської пропаганди в її прагненні дискредитувати Україну в світі. Ілля Зісель вказав на антиукраїнські наративи в ідеології створення проєкту, зокрема зауважив, що подавалась сумнівна російська інтерпретація ролі українців у Другій світовій війні як другорядної і несуттєвої. Окрім того, Йосиф Зісель стверджує, що російські бізнесмени мали певну підтримку в Офісі Президента України (ОПУ), зокрема з боку глави ОПУ Андрія Єрмака. Громадський діяч наголосив на неприпустимості реалізації російського проєкту, особливо на тлі широкомасштабного російського вторгнення, та запропонував конфіскувати всі встановлені в Бабиному Яру за російські гроші інсталяції, націоналізувати їх та передати Інституту історії Академії наук України (АН України). Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3957/180/189256/>

76. **Протидія SLAPP-позовам: Комітет з питань свободи слова ініціював створення робочої групи** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 1 травня на засіданні Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань свободи слова голова Комітету Ярослав Юрчишин ініціював створення робочої групи з напрацювання механізмів протидії SLAPP — стратегічним позовам проти участі громадськості (Strategic Lawsuits Against Public Participation). Повідомлено, що SLAPP — це судові позови, які подаються з метою залякати або змусити замовкнути журналістів, активістів, правозахисників чи інші сторони, які висловлюють суспільно важливу позицію. Такі справи не мають на меті правосуддя, а використовуються як інструмент тиску. Зауважено, що створення робочої групи — важливий крок до захисту свободи слова та підтримки демократичних цінностей в Україні.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383783>

77. **Профільний комітет рекомендує Верховій Раді прийняти закон про публічно-приватне партнерство** [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 5 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про рішення Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку рекомендувати парламенту ухвалити у другому читанні та в цілому законопроект № 7508 щодо вдосконалення механізму залучення приватних інвестицій з використанням прискореної процедури державно-приватного партнерства (ДПП) для відновлення зруйнованих війною об'єктів та будівництва нових об'єктів, пов'язаних із післявоєнною перебудовою економіки України. Окреслено норми законопроекту та зазначено, що метою проєкту є спрощення процедури підготовки та реалізації проєктів ДПП для відбудови зруйнованих війною об'єктів інфраструктури та побудови нових об'єктів, що пов'язано з поствоєнною перебудовою економіки.* Текст: <https://pravo.ua/profilnyi-komitet-rekomenduie-verkhovii-radi-priyniaty-zakon-pro-publichno-pryvatne-partnerstvo/>

78. **Рада схвалила законопроект про гуманітарний громадський транспорт** [Електронний ресурс] // Юрид. газ. – 2025. – 1 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 30.04.2025 нардепи підтримали у другому читанні урядовий законопроект, який дає можливість комунальним підприємствам використовувати для перевезень пасажирів громадський транспорт, отриманий у якості гуманітарної допомоги. Законопроект № 12177-1 "Про внесення змін до деяких законів України щодо задоволення потреб населення у перевезеннях в умовах воєнного стану" був підтриманий 278 голосами. Ініціатива охоплює гуманітарну допомогу як від українських, так і від міжнародних донорів у вигляді транспортних засобів для перевезень пасажирів. Набувати гуманітарний транспорт можуть комунальні підприємства – перевізники автомобільним чи міським електричним транспортом. Наголошено, що гуманітарною допомогою можуть визнаватись автобуси не нижче стандарту екологічності Євро-3, тролейбуси, трамваї, електробуси, вагони метро. Також врегульовується питання передачі отриманих транспортних засобів третім особам. Окрім цього, в законопроекті межі законного використання такої допомоги для запобігання ризикам безпідставного притягнення до кримінальної та/або адміністративної відповідальності. Текст: <https://yur-gazeta.com/golovna/rada-shvalila-zakonoproekt-pro-gumanitarniy-gromadskiy-transport.html>

79. **Руслан Стефанчук повідомив про результати пленарного засідання Верховної Ради України 1 травня 2025 року** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Йдеться про пленарне засідання Верховної Ради України (ВР України) 1 травня 2025 р., під час якого ухвалено низку законодавчих ініціатив, Зокрема, ухвалені в цілому: проект Закону № 12255-1 — про внесення змін до ст. 7 та 13 Закону України «Про організацію трудових відносин в умовах воєнного стану», проект закону № 0306 — про ратифікацію Угоди про фінансування програми URBACT IV CCI 2021TC16FFIR001 та інші.

Також ухвалено за основу проєкт Закону № 8142 — про внесення змін до Закону України «Про фізичну культуру і спорт» щодо вдосконалення кадрового забезпечення сфери фізичної культури і спорту. Також ухвалено постанови: № 13170 — Про щорічну доповідь Уповноваженого Верховної Ради України з прав людини про стан дотримання та захисту прав і свобод людини і громадянина в Україні у 2024 році, № 13228 — Про звернення Верховної Ради України до парламентів та урядів іноземних держав і міжнародних організацій щодо справжніх намірів російської федерації продовжувати агресивну війну на знищення України та низку інших. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383742>

80. Савін Т. Понад 18 видів тортур і знущань: про що розповідають українські військові після російського полону [Електронний ресурс] / Тимур Савін // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. Як повідомив керівник Секретаріату Координаційного штабу з питань поводження з військовополоненими Богдан Охріменко, звільнені українські військові свідчать про нелюдські умови в російському полоні, що грубо суперечать нормам міжнародного гуманітарного права. За його словами, зібрані свідчення та докази вже передаються до міжнародних інстанцій, зокрема до Міжнародного кримінального суду (МКС). Текст: <https://focus.ua/uk/ukraine/705182-ponad-18-vidiv-tortur-i-znushchan-pro-shcho-rozpovidayut-ukrajinski-viyskovi-pislya-rosiyskogo-polonu>

81. Салімонович Л. Відновлення після окупації: як американський меценат Делл Лой Хансен допомагає жителям Слободи [Електронний ресурс] / Лариса Салімонович // Україна молода. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. Йдеться про допомогу, надану мешканцям села Слобода благодійним фондом "Місія Хансена в Україні", очолюваним американським меценатом Деллом Лой Хансеном. Зазначено, що меценат допомагає у відбудові і ремонті будинків, пошкоджених російськими обстрілами, надає грошову допомогу, вкладає кошти у розробку препаратів, які мають

полегшити боротьбу з онкологічними захворюваннями тощо. Текст: <https://umoloda.kyiv.ua/number/3957/188/189249/>

82. **Синицін М. В Україні піднімуть податки: коли це можливо, до чого тут МВФ і що говорять політики** [Електронний ресурс] / Микита Синицін // Fakty.ua : [вебсайт]. – 2025. – 7 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «Forbes», в Україні дедалі частіше порушується питання про введення нових податків, при цьому іноді їх ініціаторами нібито виступають міжнародні фінансові організації. Серед них Міжнародний валютний фонд (МВФ), який радить Україні підвищити у 2026 р. податок на додану вартість (ПДВ) і ввести прогресивну шкалу оподаткування. Як заявив народний депутат України, голова Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань фінансів, податкової та митної політики Данило Гетманцев, про підвищення ПДВ не йшлося і не йдеться, принаймні в цьому скликанні Парламенту. Текст: <https://fakty.ua/453992-v-ukraine-podnimut-nalogi-kogda-eto-vozmozhno-pri-chem-tut-mvf-i-cho-govoryat-politiki>

83. **Сокотюк О. 400 мільйонів під час війни: як зарплати в Апараті ВР перетворилися на «золоту лихоманку»** [Електронний ресурс] / Олена Сокотюк, Ірина Федорів // Дзеркало тижня. - 2025. - 9 трав. — Електрон. дані. Висвітлено проблему нерівності оплати праці в державному секторі України, зокрема у Верховній Раді України (ВР України). Попри реформу, яка передбачає уніфікацію зарплат держслужбовців (70 % окладу та 30 % премій), працівники Апарату ВР отримали виняткові умови завдяки поправкам до законодавства. Це призвело до значного зростання їхніх доходів порівняно з іншими держслужбовцями, зокрема на політичних посадах. Проаналізовано конфлікт інтересів, вплив керівництва Апарату ВР України на парламент, а також корупційні ризики та виклики реформування системи оплати праці. Текст: <https://zn.ua/ukr/anticorruption/400-miljoniv-pid-chas-vijni-jak-zarplati-v-aparati-vr-peretvorilisja-na-zolotu-likhomanku.html>

84. **Стефанчук Р. Привітання Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з Днем Європи** [Електронний ресурс] / Руслан

Стефанчук // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Подано повний текст привітання Голови Верховної Ради України Руслана Стефанчука з Днем Європи. Він наголосив, що це свято символізує єдність, мир, солідарність і спільні цінності, на яких ґрунтується європейська родина. Р. Стефанчук зауважив, що для України День Європи — не просто дата, а свідчення нашого вибору: бути частиною демократичного світу, вільної Європи, де поважають гідність, свободу і верховенство права. Він подякував нашим європейським друзям і партнерам за солідарність, допомогу та незмінну підтримку України. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383917>

85. **Сумщина: життя й робота попри щоденні атаки ворога** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 8 трав. [№ 93]. – Електрон. дані. Повідомлено, що за підсумками робочої поїздки на Сумщину під головуванням Прем'єр-міністра України Дениса Шмигаль відбулася урядова нарада, на якій обговорили актуальні питання області. Прем'єр-міністр повідомив, що 2025 р. уряд спрямував коштів на програми і проєкти відбудови й розвитку регіону на загальну суму 2,9 млрд грн. Зокрема, це фінансування на відновлення інфраструктури й економіки, посилення безпеки, розв'язання першочергових потреб громад. Нещодавно, за його словами, ухвалено рішення про спрямування понад 200 млн грн додаткової дотації на зміцнення громад Сумщини. Д. Шмигаль нагадав, що уряд активно підтримує відновлення житла, допомагаючи людям, домівки яких постраждали від руйнувань. На нараді обговорили підготовку до опалювального сезону та осінньо-зимового періоду. Окрему увагу приділили додатковому фінансуванню відновлювальних робіт на Охтирській і Шосткинській ТЕЦ, а також питанню термінових робіт для відбудови критично необхідних мостів і доріг, що забезпечують життєдіяльність громад і Збройних сил. Прем'єр-міністр доручив прискорити приватизацію ПАТ «Сумхімпром» для залучення стратегічних інвесторів, а також врегулювати питання оподаткування земель сільськогосподарського призначення, на яких розташовані фортифікаційні

споруди. Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/sumshina-zhittya-j-robota-popri-shodenni-ataki-vor/>

86. **Тарас Тарасенко: Кошти місцевих бюджетів можна буде використовувати на придбання ліків від рідкісних хвороб** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 6 трав. [№ 340]. – Електрон. дані. *Як розповів народний депутат, член парламентського Комітету з питань соціальної політики та захисту прав ветеранів Тарас Тарасенко, парламентом ухвалено за основу законопроект № 13135. Політик зазначив, що цей законопроект спрямований на те, щоб здешевити для держави закупівлю певних ліків від рідкісних хвороб і дати можливість громадам користуватися послугами держпідприємства «Державні закупівлі». Він додав, що такий підхід створює можливість державному підприємству вести безпосередні перемовини з виробниками ліків.* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383824>

87. **Триліс О. Освіта під час війни. Патріотизм** [Електронний ресурс] / Олександр Триліс // Дзеркало тижня. - 2025. - 3 трав. — Електрон. дані. *Присвячено ролі освіти в умовах повномасштабної війни Росії проти України, з акцентом на формування патріотизму серед молоді. Надано роздуми, як навчальний процес має адаптуватися до нових реалій, щоб не лише давати знання, а й виховувати свідомих громадян, здатних захищати країну та підтримувати її розвиток. У матеріалі порушено питання змісту навчальних програм, відповідальності вчителів, культурної ідентичності та необхідності глибшого осмислення теми національної гідності й героїзму. Освіта постає як ключовий інструмент довгострокового спротиву агресору.* Текст: <https://zn.ua/ukr/EDUCATION/osvita-pid-chas-vijni-patriotizm.html>

88. **У Брюсселі відбувся щорічний Парламентський пленум Енергетичного Співтовариства** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. *Йдеться про те, що члени Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань енергетики та житлово-комунальних послуг взяли*

участь у щорічному Парламентському пленумі Енергетичного Співтовариства. Повідомлено, що перша сесія пленуму була зосереджена на збереженні доступності електроенергії для підтримки економіки та захисту домогосподарств. Парламентарі виступали за впровадження Пакету інтеграції електроенергетики на практиці, щоб це дало змогу розширити транскордонну торгівлю електроенергією, покращити конкуренцію на ринку, підтримувати стабільність цін та захистити вразливих споживачів. На другій сесії пленуму відновлювана енергетика була висвітлена як головний рушій енергетичного переходу регіону. У своєму виступі голова Комітету з питань енергетики та житлово-комунальних послуг Андрій Герус повідомив про підвищення тарифів на електроенергію для домогосподарств в Україні та про те, що основна частина доходів від підвищення тарифів надходить державним компаніям, зокрема НАЕК «Енергоатом» та «Укргідроенерго», які компенсують різницю між ринковими та соціальними цінами на електроенергію за механізмом PSO (обов'язки щодо надання послуг, що становлять загальносуспільний інтерес). Зазначено, що «основним кроком, що може зробити наші ціни більш доступними в майбутньому, є інтеграція українського ринку електричної енергії з європейськими ринками, і тому Комітетом здійснюється підготовка законопроекту про об'єднання ринків (Market Coupling). Конкуренція є ключем до доступних цін, адже що краща конкуренція, то доступніші ціни та якість для кінцевих споживачів» — зауважив А. Герус. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383741>

89. У 2025 році збережено розмір грошової виплати ветеранам війни до Дня Незалежності України [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у 2023 р. Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Закон України «Про внесення змін до деяких законів України щодо разової грошової виплати ветеранам війни та жертвам нацистських переслідувань» № 2983-IX. Зазначено, що цим законом парламент встановив щорічну разову виплату учасникам бойових дій, особам з інвалідністю

внаслідок війни, дружинам (чоловікам) загиблих ветеранів тощо, яка буде здійснюватися щорічно до Дня Незалежності України. Порядок здійснення цієї виплати та її розміри визначає Кабінет Міністрів України (КМ України), зокрема, на виконання вищезазначеного Закону України 29.04.2025 уряд прийняв Постанову КМ України № 486 «Про встановлення розмірів разової грошової виплати до Дня Незалежності України, передбаченої Законами України «Про статус ветеранів війни, гарантії їх соціального захисту» і «Про жертви нацистських переслідувань», у 2025 році». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383752>

90. У Києві відбувся форум «Стратегія розвитку культури в Україні на 2025-2030 роки» [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. Повідомлено, що під час тематичного заходу 28 квітня учасники події обговорили ключові підходи до реалізації Стратегії розвитку культури на період до 2030 р., формування партнерств та розподілу ролей усіх учасників культурної сфери. Зі словом на форумі виступила заступниця голови Комітету Верховної Ради України (ВР України) з питань гуманітарної та інформаційної політики Євгенія Кравчук. Політикиня поділилася баченням нагальних проблем культурної галузі та детальніше розповіла, які законодавчі ініціативи розглядає сьогодні Комітет. Також, за її словами, в скрутні для країни часи не менш вагомим фактором є сталість інституцій (УКФ, УІК, Держкіно тощо). Це значна підтримка і для окремих митців, і для громад. На думку Є. Кравчук, залучення громад до розвитку культури надважливе. Так, наприклад, культурні тенденції показують, що бібліотека у громаді вже не є лише книгозбірнею. Це також може бути місцем, де мешканці можуть зібратись та обговорити важливі теми тощо. І для громади це обов'язково «конвертується», тому такі реформи варто підтримувати. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383714>

91. У Нотаріальній палаті України обговорили проблемні аспекти реалізації прав власників знищеного майна на компенсації [Електронний

ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 7 трав. – Електрон. дані. *Йдеться про проведений 7 травня 2025 року Нотаріальною палатою України круглий стіл "Проблемні аспекти реалізації прав власників знищеного майна на компенсації: діалог та пошук рішень" за участі представників Міністерства юстиції, Міністерства розвитку громад та територій, Міністерства у справах ветеранів, Міністерства соціальної політики, народних депутатів України, розробників Реєстру пошкодженого та знищеного майна, експертів. Обговорено напрацьовану за рік практику оформлення договорів купівлі-продажу за житловими сертифікатами та виявлені проблемні питання в нотаріальній та реєстраційній практиці. У вітальному слові народна депутатка України Олена Шуляк розповіла про реалізацію програми "ЄВідновлення" та подякувала всім представникам нотаріальної спільноти за вклад у здійсненні цієї програми. Також Олена Шуляк зосередила увагу на законопроекті № 11444 щодо вдосконалення правового регулювання питань, пов'язаних із компенсацією за пошкодження та знищення окремих категорій об'єктів нерухомого майна внаслідок збройної агресії Російської Федерації (РФ) проти України та веденням Державного реєстру майна, пошкодженого та знищеного внаслідок бойових дій, терористичних актів, диверсій, спричинених збройною агресією РФ проти України, та висловила сподівання, що його розгляд у парламенті буде позитивним. Своєю чергою, народний депутат Олексій Мовчан зауважив, що компенсації за житло – це інструмент для стимулювання економіки не лише в галузі будівництва, а і для ринку праці та поліпшення демографічної ситуації, і саме тому, за його словами, це має бути пріоритетом для держави. Заступниця міністра юстиції України Олена Ференц наголосила на важливості соціальної функції держави в частині забезпечення житлом громадян, які постраждали, та запевнила, що українські нотаріуси прийняли абсолютно всі виклики, які постали з 2022 року, і надають всю необхідну допомогу громадянам. Заступник міністра у справах ветеранів України Руслан Приходько акцентував увагу на ролі Міністерства у забезпечення житлом та пообіцяв,*

що відомство буде працювати над залученням інвестицій задля допомоги ветеранам та постраждалому цивільному населенню. Текст:
<https://pravo.ua/v-notarialnii-palati-ukrainy-obhovoryly-problemni-aspekty-realizatsii-prav-vlasnykiv-znyshchenoho-maina-na-kompensatsii/>

92. **Україна знову стоїть на захисті справедливості** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 9 трав. [№ 94]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що у День пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій війні 1939 — 1945 рр.. Прем'єр-міністр України Денис Шмигаль разом із Президентом України Володимиром Зеленським і першою леді Оленою Зеленською вшанували пам'ять жертв Другої світової війни. На заході також були присутні Голова Верховної Ради України (ВР України) Руслан Стефанчук, керівник Офісу Президента України (ОПУ) Андрій Єрмак, дипломати та урядовці. Повідомлено, що учасники церемонії з нагоди Дня пам'яті та перемоги над нацизмом у Другій світовій війні 1939 — 1945 рр.. поклали квіти до могили Невідомого солдата. Текст:*
<https://ukurier.gov.ua/uk/articles/ukrayina-znovu-stoyit-na-zahisti-spravedlivosti/>

93. **Україна презентувала досягнення у сфері культури в межах зустрічі-скринінгу з Європейською Комісією** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що 30 квітня 2025 р. в Брюсселі відбулася двостороння зустріч між делегацією України та представниками Європейської Комісії. Зазначено, що зустріч відбулася в межах офіційного скринінгу відповідності українського законодавства праву ЄС за Розділом 26 «Освіта та культура» (Кластер 3 «Конкурентоспроможність та інклюзивний розвиток»). Українська сторона представила стан адаптації національного законодавства у сфері культури до стандартів ЄС, зокрема щодо охорони і збереження культурної спадщини, мобільності митців та цифрової трансформації. Особливу увагу надали Стратегії розвитку культури до 2030 року, яка базується на європейських практиках. Європейські партнери поставили запитання щодо механізмів моніторингу реалізації*

Стратегії та висловили готовність надати підтримку в цьому напрямі.

Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383846>

94. **Україна стоїть, бо стоїть українська піхота** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 8 трав. [№ 93]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у День піхоти Збройних сил України (ЗСУ) Президент України Володимир Зеленський зустрівся з воїнами та рідними загиблих захисників і вручив найвищі державні нагороди. Повідомлено, що глава держави передав командирам підрозділів бойові прапори, стрічки почесної відзнаки «За мужність та відвагу», стрічки почесних найменувань бригад та присвоїв вищі офіцерські звання. Президент зазначив, що в цій війні за незалежність мільйони людей виявляють сміливість і відданість Україні та українській ідеї. За його словами, незалежність України підтверджена результатами української армії в боях на різних напрямках: від Гостомеля до Донеччини, від Сумщини та Харківщини до Запоріжжя й Херсонщини, на Куриціні. Глава держави підкреслив, що Україна завжди шануватиме своїх героїв, і закликав не забувати полеглих. Присутні шанували хвилиною мовчання пам'ять воїнів, які загинули в боях за Україну. Президент передав рідним полеглих Героїв України орден «Золота Зірка». Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/articles/ukrayina-stoyit-bo-stoyit-ukrayinska-pihota/>

95. **Україна явно не готова до тієї кількості ветеранів, яка з'являється – Жорін** [Електронний ресурс] // Газета по-українськи. – 2025. – 4 трав. – Електрон. дані. У публічному зверненні заступник командира 3-ї окремої штурмової бригади Збройних сил України (ЗСУ) підполковник Максим Жорін розповів, що Україна не готова до реального обсягу роботи з ветеранами після війни. Він визнав, що на рівні держави та місцевої влади є спроби виправити ситуацію - створення служб супроводу, підрозділів у справах ветеранів, залучення ветеранів до підготовки населення. Проте серйозною проблемою, за його словами, лишається кадровий підхід. М. Жорін зазначив, що питання ветеранів мають бути в руках тих, хто брав участь саме у повномасштабній війні, а не афганців, миротворців чи представників

громадських організацій, далеких від сучасного фронту. Текст : https://gazeta.ua/articles/life/_ukrayina-yavno-ne-gotova-do-tiyeyi-kilkosti-veteraniv-yaka-z-yavlyayetsya-zorin/1216774

96. **Українські журналісти отримали міжнародну нагороду – «Золоте перо свободи 2025»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. *Зазначено, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань свободи слова привітав українських журналістів із отриманням престижної міжнародної нагороди – «Золоте перо свободи 2025» від Всесвітньої асоціації видавців новин (WAN-IFRA).* Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383855>

97. **Формування нових підходів ветеранської політики** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 трав. [№ 88]. – Електрон. дані. *Подано інформацію, що Міністерство у справах ветеранів уперше провело зустріч із представниками десяти країн-партнерів на стратегічному рівні. Зазначено, що зустріч було присвячено формуванню спільних інструментів у підтримці ветеранів і ветеранок. «Ми вдячні кожному партнеру, хто поруч із нами системно підтримує Україну не лише у відбитті агресії ворога, а й у створенні ветеранської політики. Така підтримка — це сигнал, що світ бачить і підтримує наші зусилля з реінтеграції ветеранів. Попереду — системна спільна робота, і переконана: разом ми зможемо більше», — наголосила міністр Наталія Калмикова. Учасники зустрічі погодилися: підтримка ветеранів має бути не точковою, а стратегічною. Ідеться про реальні зміни — від реабілітації до розвитку економічних можливостей для ветеранів. Такі зустрічі стануть регулярними — задля послідовного, ефективного і прозорого партнерства, повідомили в Міністерстві у справах ветеранів.* Текст: <https://ukurier.gov.ua/uk/news/formuvannya-novih-pidhodiv-veteranskoyi-politiki/>

98. **Хаджирадєва В. ЄС скасує «торговельний безвіз» для України. Як будемо торгувати** [Електронний ресурс] / Вікторія Хаджирадєва // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 2 трав. — Електрон. дані. *Ідеться про*

чотири сценарії торгівлі з Європейським Союзом (ЄС) після скасування режиму автономних торгових заходів (АТЗ) для України (так званий «торговельний безвіз»), який діє до 05.06.2025. Перший варіант - повернення до попередніх умов зони вільної торгівлі (ЗВТ) із тарифними квотами. Він ударить по аграрному сектору, де тарифні квоти обмежують постачання пшениці, м'яса птиці, яєць, цукру, меду та деяких інших продуктів на ринок ЄС; Україна зіткнеться з фінансовими збитками у розмірі 89 млн дол. Другий - повернення тарифних квот лише для «чутливих» товарів (йдеться про вищезгадану продукцію): експорт України до ЄС зменшиться на 1196 млн дол., тоді як фінансові втрати України становитимуть 69 млн дол. Третій - розширення тарифних квот для «чутливих» товарів і скасування інших тарифних квот – призведе до зростання експорту на 77 млн дол.: сценарій дозволяє зберегти статус-кво, залишить підтримку України, але встановить обмеження на розширення експорту України до повного доступу до членства в ЄС. Четвертий сценарій - повна лібералізація, що передбачає скасування всіх тарифних квот у рамках ПВЗВТ (Поглиблена і всеохопна ЗВТ) - передбачає зростання експорту на 290 млн дол. Експерти вважають більш вірогідним, що ЄС обере проміжні варіанти між дуже поганим і дуже добрим для України варіантами: другий або третій. Текст: <https://ua.korrespondent.net/articles/4777950-yes-skasuie-torhovelnyi-bezviz-dlia-ukrainy-yak-budemo-torhuvaty>

99. **Чуніхіна С. Невидимий резерв: як психологічна підтримка має зміцнювати національну стійкість** [Електронний ресурс] / Микола Слюсаревський, Світлана Чуніхіна // Дзеркало тижня. - 2025. - 7 трав. — Електрон. дані. Проаналізовано важливість психологічної підтримки в умовах війни та повоєнного відновлення України. Підкреслено роль психологів та інших фахівців з ментального здоров'я у забезпеченні стійкості та здатності протидіяти деструктивному психологічному впливу ворога. Вказано на низку проблем, що обмежують ефективність психологічної допомоги, зокрема інституційні вади, проблеми з підготовкою кадрів та фрагментованість

регулювання. Розглянуто важливість розробки єдиної державної політики у сфері психологічної підтримки, створення системи психологічного забезпечення для сектору безпеки та оборони, а також необхідність підвищення кваліфікації фахівців. Запропоновано шляхи вирішення цих проблем, зокрема через створення Національного агентства з питань психологічної підтримки, що повинно стати центральним органом для координації та реалізації цієї політики в умовах війни та відновлення. Текст: <https://zn.ua/ukr/UKRAINE/nevidimij-rezerv-jak-psikholohichna-pidtrimka-maje-zmitsnjuvati-natsionalnu-stijkist.html>

100. **Шевчук А. ООН підвела підсумки смертоносного квітня в Україні** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. Наведено тези доповіді Моніторингової місії ООН із прав людини в Україні про те, що квітень став найсмертоноснішим серед цивільних осіб в Україні з вересня 2024 р.: щонайменше 209 людей загинули, ще 1146 зазнали поранень. Зазначено, що 97 % усіх постраждалих - це цивільні особи, які перебували на підконтрольній уряду України території. Вказано, що Кривий Ріг, Суми, Дніпро, Запоріжжя, Київ і Харків зазнали руйнівних обстрілів, які призвели до численних смертей і поранень серед цивільних осіб. Зауважено, що такий характер атак на великі міста України зберігається й у травні. Зафіксовано нові удари ракетами та баражувальними боєприпасами, зокрема по Харкову, Одесі, Запоріжжю та Києву, що знову призвело до жертв серед цивільних осіб. Акцентовано, що у квітні щонайменше 19 дітей загинуло і 78 отримали поранення, що є найвищим підтвердженим місячним показником жертв серед дітей із червня 2022 р. В ООН наголосили, що така кількість жертв серед цивільних осіб у квітні відображає ширшу тенденцію 2025 р. - зростання шкоди, завданої цивільному населенню. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779750-oon-pidvela-pidsumky-smertonosnoho-kvitnia-v-ukraini>

101. **Шевчук А. Призначено нову Уповноважену з прав дитини – Лубінець** [Електронний ресурс] / А. Шевчук // Korrespondent.net : [вебсайт]. –

2025. – 6 трав. — Електрон. дані. Вказано, що новою представницею Уповноваженого Верховної Ради України (ВР України) з прав дитини стала Оксана Червякова, яка раніше була представницею омбудсмена на Харківщині. Як повідомила пресслужба Дмитра Лубінця, О. Червякова працюватиме над змінами до законодавства, братиме участь у моніторингових візитах для перевірки дотримання прав дитини, працюватиме у Центрі захисту прав дитини - опікуватиметься неповнолітніми, які були повернуті з тимчасово окупованих територій (ТОТ) і самої РФ. Представниця взаємодіатиме з громадськістю, представниками міжнародних організацій і держорганів. Окрім цього, за дорученням Уповноваженого вона має право направляти у відповідні органи акти реагування Уповноваженого у разі виявлення порушень прав дитини. Текст: <https://ua.korrespondent.net/ukraine/4779105-pryznacheno-novu-upovnovazhenu-z-prav-dytyny-lubinets>

102. **Шпак І. В Польщі стане важче отримати громадянство: що чекає на українців** [Електронний ресурс] / Ірина Шпак // Focus.ua : [вебсайт]. – 2025. – 8 трав. — Електрон. дані. За повідомленням «SchengenVisaInfo», у Польщі нині діють одні з найм'якших правил у Європі щодо надання громадянства: іноземцям достатньо трьох років проживання, аби подати заявку на паспорт. Вказано, що опозиціонери з партії «Право і Справедливість» («ПіС») вважають такі умови надто поблажливими й пропонують наблизити польське законодавство до більш жорстких стандартів Європейського Союзу (ЄС) — зокрема, підвищити мінімальний строк проживання іноземців до 10 років. Ініціатори законопроєкту пояснили, що збільшення мінімального строку проживання для отримання громадянства до 10 років допоможе ефективніше відповідати на зростання міграційного навантаження. Текст: <https://focus.ua/uk/world/705337-polshchamozhe-posiliti-pravila-nadannya-gromadyanstva-pro-shcho-ydetsya>

103. **Ще 25 товарів увійдуть до програми «Зроблено в Україні»** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос

України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що 2 травня 2025 р. Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань економічного розвитку на своєму засіданні схвалив із зауваженнями та пропозиціями ініціативу Міністерства економіки України щодо розширення локалізації в публічних закупівлях ще на 25 товарів. «Історична подія для політики «Зроблено в Україні», — розповів заступник голови Комітету Дмитро Кисилевський. — Уряд та Комітет з питань економічного розвитку вперше застосовують процедуру розширення локалізації. Зокрема, вимогу локалізації пропонується поширити на товари легкої промисловості, в тому числі форму, ліфти, трактори, освітлювальну техніку, кабелі, світлофори, металоконструкції та труби великого діаметру». Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383852>

104. **Щоб і наступної зими було світло й тепло** [Електронний ресурс] // Уряд. кур'єр. – 2025. – 1 трав. [№ 88]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що під головуванням Прем'єр-міністра України Дениса Шмигала відбулося засідання Антикризового енергетичного штабу, на якому йшлося про підсумки попереднього опалювального сезону та підготовку до наступного осінньо-зимового періоду. «Важливо зберегти ритмічну міжнародну підтримку. Працює хаб екстреної енергетичної допомоги. Завдяки цьому отримали 1761 гуманітарний вантаж вагою 22,6 тисячі тонн від 38 країн. Загалом 146 компаній енергетичного сектору отримали допомогу. А у Фонді підтримки енергетики України зібрано приблизно 1,2 мільярда євро донорських коштів», — повідомив глава уряду. Окремо учасники Антикризового енергетичного штабу зосередили увагу на ситуації в містах, які РФ атакує особливо активно, — Миколаїв, Одеса, Кривий Ріг, Дніпро та інші громади. Ситуація в цих населених пунктах через російські обстріли важка. Прем'єр-міністр доручив провести засідання комісії ТЕБ і НС щодо підготовки до наступного осінньо-зимового періоду та розгляду можливості запровадження спеціальних прискорених підходів до відновлення

<https://ukurier.gov.ua/uk/articles/shob-i-nastupnoyi-zimi-bulo-svitlo-j-teplo/>

105. Щодо створення умов для використання транспортних засобів, отриманих як гуманітарна допомога, для пасажирських перевезень [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) схвалила в другому читанні та в цілому Закон України «Про внесення змін до деяких законів України щодо задоволення потреб населення у перевезеннях в умовах воєнного стану» (законопроект за реєстр. № 12177-1), ініційований Кабінетом Міністрів України (КМ України). Зазначено, що метою Закону є забезпечення в умовах воєнного стану потреб населення у перевезеннях автомобільним та міським електричним транспортом, а також пільгових категорій населення. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383747>

106. Щодо забезпечення законності в діяльності органів та посадових осіб місцевого самоврядування [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 7 трав. [№ 341]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Комітет Верховної Ради України (ВР України) з питань організації державної влади, місцевого самоврядування, регіонального розвитку та містобудування на своєму засіданні 29 квітня 2025 р. розглянув проект Закону України про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо забезпечення законності в діяльності органів та посадових осіб місцевого самоврядування (реєстр. № 13150), поданий народним депутатом України Д. Арахамією та іншими народними депутатами України. Зазначено, що метою законопроекту є створення системи із забезпечення законності актів органів та посадових осіб місцевого самоврядування в Україні, встановленої ч. 2 ст. 144 Основного Закону України, під час здійснення органами та посадовими особами місцевого самоврядування своєї діяльності з метою збалансування системи стримування і противаг у частині дотримання Конституції України та

законів України усіма суб'єктами публічної влади в державі. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383840>

107. Щодо посилення адміністративної відповідальності за порушення правил охорони та використання територій та об'єктів природно-заповідного фонду [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект за реєстр. № 11309. Зазначено, що природно-заповідний фонд є національним надбанням України, однак чинні штрафи за завдану йому шкоду залишаються надто низькими й не мають стримувального ефекту. Зокрема, законопроектом передбачено суттєве підвищення штрафів за порушення режиму природно-заповідного фонду. Наголошено, що ухвалення цього законопроекту має забезпечити більш дієвий захист заповідних територій, а також підвищити рівень відповідальності за їх використання всупереч встановленим правилам. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383719>

108. Щодо посилення захисту працівників від затримок зарплат [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 2 трав. [№ 338]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект, що посилює захист прав працівників на своєчасну виплату заробітної плати (реєстр. № 9510). Зауважено, що документ спрямований на вирішення проблеми хронічної заборгованості із зарплати, яка стала ще гострішою через війну та економічну нестабільність. Повідомлено, що законопроект встановлює відповідальність роботодавця у разі затримки виплати зарплати більш ніж на 15 днів — він буде зобов'язаний сплатити пеню та компенсувати втрати працівника. Також працівник отримає право тимчасово припинити роботу до повного погашення заборгованості. Текст:
<https://www.golos.com.ua/article/383748>

109. **Щодо призупинення присудження Премії Парламенту найкращим учасникам ЗНО у 2025 році** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 3 трав. [№ 339]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила Постанову «Про деякі питання реалізації у 2025 році Постанови Верховної Ради України «Про Премію Верховної Ради України найкращим учасникам зовнішнього незалежного оцінювання результатів навчання, здобутих на основі повної загальної середньої освіти»» (реєстр. № 13161). Документ передбачає тимчасове призупинення дії положень Постанови ВР України від 29.01.2021 № 1157-IX на 2025 р. Причина — неможливість належного проведення конкурсного відбору найкращих учасників зовнішнього незалежного оцінювання через зміну формату вступної кампанії, спричинену воєнним станом та збройною агресією РФ. Відповідно до підпункту 23 п. 2 розділу XV Прикінцевих і перехідних положень Закону України «Про вищу освіту», у 2025 р. прийом на навчання до закладів вищої освіти здійснюватиметься в особливому порядку, визначеному Міністерством освіти і науки України (МОН України). Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383772>

110. **Щодо розширення доступу пацієнтів до інноваційних лікарських засобів через механізм договорів керованого доступу** [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 1 трав. [№ 337]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що Верховна Рада України (ВР України) ухвалила за основу законопроект «Про внесення змін до деяких законодавчих актів України щодо розширення доступу пацієнтів до лікарських засобів, що підлягають закупівлі особою, уповноваженою на здійснення закупівель у сфері охорони здоров'я, шляхом укладення договорів керованого доступу» (реєстр. № 13135). Зазначено, що він спрямований на підвищення ефективності та результативності закупівель лікарських засобів із застосуванням інструменту Договір керованого доступу (ДКД). Метою проекту Закону України є подальше

розширення доступу населення України до оригінальних (інноваційних) лікарських засобів, оптимізація витрат на здійснення таких закупівель шляхом запровадження принципу змішаного фінансування, що передбачає залучення не лише коштів державного бюджету, а й коштів місцевих бюджетів, коштів закладів охорони здоров'я державної та комунальної форм власності. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383718>

111. Щодо удосконалення окремих положень та забезпечення безперервності надання електронних довірчих послуг [Електронний ресурс] / Прес-служба Апарату Верхов. Ради України // Голос України. – 2025. – 10 трав. [№ 344]. – Електрон. дані. Подано інформацію, що у Комітеті Верховної Ради України (ВР України) з питань цифрової трансформації на опрацюванні до другого читання перебуває проєкт Закону «Про внесення змін до Закону України «Про електронну ідентифікацію та електронні довірчі послуги» щодо удосконалення окремих положень та забезпечення безперервності надання електронних довірчих послуг», реєстр. № 12174. Зауважено, що загалом положення проєкту Закону покликані забезпечити безперервність роботи надавачів довірчих послуг до утворення відповідного органу з оцінки відповідності, що передбачає перехідний період для нових правовідносин. Встановлення вільних цін за приєднання до інтегрованої системи електронної ідентифікації, що дасть змогу уникнути порушень принципів свободи договірних відносин та втручання в діяльність суб'єктів господарювання. Текст: <https://www.golos.com.ua/article/383935>

112. Як подати заявку на компенсацію за пошкоджене майно - роз'яснення від Мін'юсту [Електронний ресурс] // Юрид. практика. – 2025. – 2 трав. – Електрон. дані. Подано інформацію Міністерства юстиції України щодо механізмів отримання компенсації за пошкоджене або знищене внаслідок російської агресії нерухоме майно за державною програмою "єВідновлення". Роз'яснено: хто має право на компенсацію; у яких випадках надається компенсація; як та куди подати заявку. Текст: <https://pravo.ua/iak->

Книги, статті з наукових періодичних і продовжуваних видань

113. Будагьянц Л. М. Про що свідчать цінності Збройних сил України [Електронний ресурс] / Л. М. Будагьянц // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 3 (85). – С. 52-61. *Проаналізовано еволюцію цінностей Збройних сил України (ЗСУ) в контексті демократичного переходу, постання української політичної нації та ствердження суб'єктності української держави, а також значення поділюваних військовиками цінностей для успішності і стійкості демократії під час миру та війни. Тип і характер цінності ЗСУ розглянуто як маркери стану демократії, а спільність цінностей суспільства, держави та армії – як свідчення життєздатності демократичної*

країни.

Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/322976/316702>

114. Василькевич Я. З. Особливості діагностики емоційних ставлень як показника соціально-психологічної адаптації вимушено переміщених осіб за кордоном [Електронний ресурс] / Я. З. Василькевич, О. М. Кікінежді // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 14-24. *Схарактеризовано психологічну складову адаптації вимушених українських мігрантів у країнах Європи, обґрунтовано вплив на соціально-психологічну адаптацію суб'єктивних ставлень як інтегральної особистісної характеристики біженців. Розроблено та адаптовано методичку колірних метафор для діагностики вибірки вимушено переміщених осіб за кордоном. Емпірично виявлено специфіку системи емоційних ставлень і потреб вимушених переселенців за кордоном.*

Текст:

<http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/321792/313741>

115. Використання захисних модульних споруд та захист населення в умовах воєнного стану на території України [Електронний

ресурс] / А. С. Беліков, М. М. Налісько, С. В. Подкопаєв, О. В. Шиба, В. М. Журбенко // Укр. журн. буд-ва та архітектури. – 2025. – № 2. – С. 7-17. *Зазначено, що воєнні дії в Україні призвели до значних матеріальних і людських втрат. У зв'язку з вказаними обставинами на основі прийнятих рішень була визначена необхідність будівництва та розміщення на території населених пунктів мобільних укриттів, призначених для захисту населення в умовах міської забудови від враження зброєю ураження, уламками від вибухів артилерійських боєприпасів та авіаційних бомб, та наслідків розрушення будівель і споруд. Мета статті - дослідження на основі досвіду зведення та експлуатації в Україні швидко споруджувальних захисних споруд цивільного захисту, модульного типу (ШСЗСЦЗ), та визначення основних критеріїв і вимог щодо їх спорудження та розміщення. Текст:* <http://uajcea.pgasa.dp.ua/article/view/327955/317726>

116. Кононець В. Актуальні питання забезпечення права особи на свободу та особисту недоторканість у кримінальному провадженні [Електронний ресурс] / В. Кононець // Юрид. вісн. – 2025. – № 1. — С. 79-83. *Здійснено комплексний теоретичний аналіз системи гарантій забезпечення права на свободу й особисту недоторканність у кримінальному провадженні. Розглянуто свободу й особисту недоторканність (недоторканність особи) як правові категорії. Зазначено, що це право закріплено як в Конституції України, так і в міжнародно-правових актах – Конвенції про захист прав людини й основних свобод, Протоколі № 4 до Конвенції про захист прав людини й основних свобод, Загальній декларації прав людини, Міжнародному Пакті про громадянські й політичні права. Наведено статистичні дані Офісу Генерального прокурора (ОГП), які свідчать, що з 24.02.2022 розпочато розслідування 177 882 злочинів, пов'язаних зі збройним конфліктом, з яких понад 152 тис. – за фактами порушення законів і звичаїв війни відповідно до ст. 438 Кримінального кодексу України (КК України). Надано пропозиції щодо вдосконалення деяких положень Кримінального процесуального кодексу*

України (КПК України) з означеного питання. Текст:
http://yurvisnyk.in.ua/v1_2025/12.pdf

117. **Крупицький О. С. Принципи міжнародного кримінального права** [Електронний ресурс] / Олександр Станіславович Крупицький // Наук. перспективи.— 2025. — № 3. — С. 1041-1051. *Розглянуто принципи міжнародного кримінального права, які є фундаментальними правовими засадами, що забезпечують єдність правозастосування, справедливість судового розгляду та невідворотність покарання для винних осіб, сприяючи міжнародній співпраці у сфері кримінального правосуддя. Поділено принципи міжнародного кримінального права на: загальні (принцип індивідуальної кримінальної відповідальності; принцип незастосування терміну давності до військових злочинів і злочинів проти людства; принцип відповідальності особи за виконання нею злочинного наказу свого уряду або керівника, якщо свідомий вибір фактично був можливий тощо) та спеціальні (галузеві), до яких відносяться принцип "подвійної кримінальності"; принцип невтручання; принцип "відповідальність за діяння, визнане злочином нормою міжнародного кримінального права" та інші. Вказано, що принципи міжнародного кримінального права закріплені в міжнародних договорах, таких як Римський статут Міжнародного кримінального суду (МКС), Женевські конвенції, Конвенція про запобігання злочину геноциду та покарання за нього (1948), а також у судовій практиці міжнародних трибуналів. Акцентовано, що вони є основою міжнародної кримінальної юстиції та сприяють підтриманню миру, безпеки та захисту фундаментальних прав людини.* Текст:
<http://perspectives.pp.ua/index.php/np/article/view/21942/21912>

118. **Мушенюк С. І. Правові основи надання та розподілу гуманітарної допомоги: адміністративно-правовий аспект** [Електронний ресурс] / С. І. Мушенюк // Журн. східноєвроп. права : [електрон. наук.-практ. вид.] / ПВНЗ "Ун-т сучас. знань". — 2025. — № 133. — С. 213-219. *Досліджено адміністративно-правові аспекти надання та розподілу гуманітарної допомоги в Україні в умовах воєнного стану. Визначено ключову роль держави*

у забезпеченні законності, прозорості та ефективності управління гуманітарними потоками. Проаналізовано нормативно-правову базу, зокрема митні процедури, облік, контроль і визнання допомоги. Наголошено на потребі вдосконалення правового регулювання та впровадження цифрових інструментів для підвищення прозорості й підзвітності. Зроблено висновок про важливість ефективного адміністрування гуманітарної допомоги для підтримки стійкості держави та довіри суспільства. Текст: http://easternlaw.com.ua/wp-content/uploads/2025/04/mushenok_133.pdf

119. Свирид О. В. Проблематика донорства і трансплантології в Україні в умовах війни [Електронний ресурс] / О. В. Свирид, С. В. Бабак // Вісн. Нац. ун-ту оборони України : зб. наук. пр. – 2025. – № 2 (84). – С. 152-161. *Розглянуто сучасний стан донорства та трансплантації органів в Україні через аналіз відповідних положень вітчизняного законодавства і наведення інформації про організацію та проведення трансплантаційних процедур у державі. Окрему увагу приділено впливу COVID-19 та повномасштабної війни на розвиток цієї медичної галузі. Виявлено, що, попри всі виклики, національна система трансплантації активно розвивається, адже було відслідковано позитивну динаміку у кількості трансплантацій за період з 2019 по 2024 рр. Вказано, що необхідна подальша підтримка галузі донорства та трансплантології шляхом міждисциплінарної співпраці фахівців для успішної реалізації відповідних програм. Визначено основні проблеми та перспективи розвитку галузі для порятунку людських життів.* Текст: <http://visnyk.nuou.org.ua/article/view/318862/313418>

**Підготовлено Відділом інформаційного забезпечення органів влади
Національної бібліотеки України імені Ярослава Мудрого**

**Відповідальний за випуск Н. Я. Зайченко
11 травня 2025 р.**